




3 اقتصادی

وزیر تعاون کار و رفاه اجتماعی: 

راه بی بدیل توسعه مهارت آموزی است 
وزیر تعاون کار و رفاه اجتماعی گفت: راه بی بدیل توسعه مهارت آموزی است و ١.٥ 

درصد تولید ناخالص داخلی باید از مهارت حاصل شود. 
علی ربیعی روز پنجشنبه با اعلام این مطلب در مراسم تودیع و معارفه رییس سازمان 
آموزش فنی و حرفه ای کشور در وزارت کار افزود: آموزش فنی و حرفه ای باید در 

جوار دانشگاه باشد نه اینکه در دانشگاه مستحیل شود.
وی تاکید کرد: برای تحقق رشد هشت درصدی به هفت هزار میلیارد ریال سرمایه 
گذاری نیاز داریم و ٣٠ درصد این سرمایه گذاری می تواند از طریق بهره وری محقق 

شود.
ربیعی اضافه کرد: لهستان به دلیل نیروی کارآمد انسانی پابرجا مانده است و انسان 
های دارای توان فنی، تخصصی و مهارتی بوده اند که توانستند پس از جنگ جهانی 
دوم، آلمان خرد شده را نجات دهند، پس اگر بهره وری نباشد رشد پرهزینه خواهد 
شد. وی، مهمترین مشکلات کنونی جامعه ایران را فقر، بیکاری، سالمندی، بی مهارتی 

و زنان سرپرست خانوار نامید و گفت: برای خروج از فقر نیاز به مهارت آموزی داریم.
ربیعی با بیان اینکه در کاریابی ها بیشترین جذب از میان مهارت آموزان صورت می 

گیرد، اظهار کرد: برای رفع مشکلات یاد شده نیاز به ارتقا مهارت ها داریم.
وزیر تعاون کار و رفاه اجتماعی با اشاره به اینکه به گفته وی، حدود ١٠ میلیون بی 
سواد در کشور وجود دارد و بخشی از جامعه هم دارای سواد اندک هستند که آموزش 

های فنی و حرفه ای نیز برای چنین اقشاری برنامه ریزی می شود.
این مقام مسئول اضافه کرد: امیدوارم تا سال ١٤٠٠ چهار تا پنج مدیر شایسته در 
این سازمان تربیت شود. وی ضمن تشکر از جوانانی که در مسابقات بین المللی مهارت 
ابوظبی شرکت کرده بودند، گفت: نخبه فقط کسی نیست که در مسیر دانشگاه است، 
بلکه شاید نخبگان مهارتی قوی تر از دیگر نخبگان باشند. ربیعی با اشاره به تخصیص 
2٠٠ هزار میلیارد ریال برای توسعه اشتغال در کشور گفت: در صددیم که آموزش 
های مهارتی را به روستاها ببریم تا حتی اگر به شکل فیزیکی نشد به شکل های 
مجازی و سیار در روستاها انجام شود. وی در خصوص رییس جدید سازمان اموزش 
فنی و حرفه ای کشور نیز گفت: هیچ توصیه ای در انتخاب ایشان به من نشده است و 

انتخاب ایشان تنها و تنها به دلیل شایستگی و توانمندی ایشان است.

دبیر شورای عالی مناطق آزاد تجاری - صنعتی و ویژه اقتصادی کشور ؛ 

منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان از مناطق موفق 
کشور است 

مشاور رییس جمهوری و دبیر شورای عالی مناطق آزاد تجاری - صنعتی و ویژه 
اقتصادی کشور گفت:مهمترین راهبرد این شورا، افزایش سرمایه گذاری به ویژه 

سرمایه گذاری خارجی است. 
مرتضی بانک روز پنجشنبه در بازدید از منطقه ویژه سلفچگان در جمع خبرنگاران 

این مطلب را اعلام کرد.
وی افزود: با توجه به اینکه دولت توانسته است منابع متعددی در بخش سرمایه 
گذاری خارجی فراهم کند، فرصت مناسبی است که مناطق آزاد و ویژه اقتصادی 
کشور طرح های سرمایه گذاری خود را آماده و به سازمان سرمایه گذاری و کمک 
های اقتصادی و فنی کشور ارایه کنند.به گفته وی، برای جذب سرمایه گذاری خارجی 
به کشور، تاکنون 27میلیارد دلار تفاهمنامه مبادله شده که این رقم به طور قطع تا 
پایان سال افزایش پیدا می کند و برنامه دولت نیز جذب ٥٠ میلیارد دلار سرمایه 
گذاری خارجی در سال است.مشاور رییس جمهوری ادامه داد: منطقه ویژه اقتصادی 
سلفچگان از مناطق نسبتا موفق کشور است که با ١١٠ واحد صنعتی و اشتغالزایی سه 
هزار نفری توانسته است توجه سرمایه گذاران و صاحبان صنایع را به خود جلب کند.

دبیر شورای عالی مناطق آزاد تجاری - صنعتی و ویژه اقتصادی همچنین تصریح 
کرد: ظرفیت بالای تولید مناطق ویژه اقتصادی سهم بزرگی در توسعه صادرات و پیاده 
سازی دستور العمل اقتصاد مقاومتی دارد. وی در این سفر از ظرفیت ها و پتانسیل 
های منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان از جمله شرکت تولید روغن »شیمی در سلف« 
و شرکت »آوین شیمی پلاست« نیز دیدن کرد. در جریان سفر دبیر شورای عالی 
مناطق آزاد تجاری-صنعتی و ویژه اقتصادی کشور به منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان، 
نخستین گردهمایی مدیران عامل و مسئولان مناطق ویژه اقتصادی کشور در دولت 

دوازدهم در سلفچگان واقع در استان قم برگزار شد.

عضو کمیسیون صنایع و معادن در مجلس :

چین 30 میلیارد دلار در راههای ایران 
سرمایه گذاری می کند 

عضو کمیسیون صنایع و معادن در مجلس شورای اسلامی گفت : چین برای انجام 
سرمایه گذاری در زمینه ساخت راه در ایران به مبلع ٣٠ میلیارد دلار به شکل فاینانس 

اعلام آمادگی کرده است. 
ولی ملکی شامگاه پنجشنبه در نشست شورای برنامه ریزی استان اردبیل با اشاره به 
علاقه فراوان چینی ها در این زمینه افزود : این یک فرصت مغتنم برای توسعه و بهبود 

وضعیت راههای ایران و ازجمله استان اردبیل است. 
وی اظهار کرد: امیدواریم زمینه این سرمایه گذاری مهم در ایران هرچه زودتر 
فراهم شود چراکه بطور یقین می تواند چهره راههای مواصلاتی کشور را که یکی 
از زیرساخت های اساسی در رسیدن به رونق اقتصادی در هر منطقه است به شکل 
احسن دگرگون نماید.  او گفت : در شرایط کنونی و با توجه به کمبود نقدینگی تلاش 
برای جذب سرمایه گذاران خارجی به منظور سرمایه گذاری گسترده در ایران یک کار 
پسندیده و مناسب است.  عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی در 
ادامه سخنانش با اشاره به ظرفیت ها و قابلیت های استان اردبیل در حوزه گردشگری 
گفت : یکی از حوزه های مهم برای برون رفت از مشکلات اقتصادی و رفع معضل 
بیکاری در این استان توجه به توسعه زیرساخت های گردشگری و جذب درآمدهای 
ناشی از آن به استان اردبیل است.  ملکی در عین حال مناسب نبودن زیرساخت های 
ارتباطی مانند راههای مواصلاتی و فرودگاه در کنار نبود شبکه ریلی را از معضل های 
اساسی استان اردبیل دانست که موجبات عدم موفقیت در حوزه گردشگری و صنعت 

توریسم را فراهم می کند. 
وی همچنین با اشاره به وضعیت خشکسالی و کمبود آب در ایران خواستار توجه 
جدی به بازچرخانی آبهای فاضلاب ها به واسطه تصفیه و استفاده دوباره از آن در 

بخش های صنعت و کشاورزی شد.

مدیرعامل بانک قرض الحسنه رسالت : 

ارائه تسهیلات قرض الحسنه برای توسعه
 مشاغل خرد و خانگی 

مدیرعامل بانک قرض الحسنه رسالت گفت: تسهیلات در قالب الگوی توسعه 
کارآفرینی اجتماعی رسالت برای توسعه کسب و کارهای خرد و خانگی در شهرهای 
کوچک و روستاها ارائه می شود که ارائه آن در استانهای مازندران و کرمان به شکل 

آزمایشی شروع شده است. 
»محمدحسین حسین زاده« شامگاه پنجشنبه در هفتمین روز فعالیت بیست 
و سومین نمایشگاه مطبوعات و خبرگزاری ها با حضور در غرفه ایرنا افزود: عمده 
ایجاد مشاغلی در زمینه تولید پوشاک،  الحسنه اشتغال برای  تسهیلات قرض 
مصنوعات چرمی، نان و شیرینی و امور دام بوده و از ابتدای امسال در شهرهای کوچک 

١٠ هزار نفری، به طور میانگین ١٥٠ شغل مستقیم ایجاد شده است.
حسین زاده بر این باور است که پول به تنهایی منجر به اشتغالزایی نمی شود چراکه 
ایجاد اشتغال، نیازمند مدیریت، بازار و زنجیره ارزش است و اگر قرار بود پول منجر به 

اشتغال شود، پرداخت یارانه ها باید مشکل اشتغال کشور را حل می کرد.
وی معتقد است در کشور باید مبنای فکری جامعه را به این سمت سوق دهیم که 

پول، کار نمی سازد بلکه کار است که پول می سازد.
مدیرعامل بانک قرض الحسنه رسالت، رقم وام های پرداخت شده به متقاضیان این 
بانک در نیمه نخست امسال را بیش از 6٠٠ میلیارد تومان ذکر کرد و گفت: این وام 
ها به ٥٠٠ هزار نفر متقاضی پرداخت شده است که میانگین هر وام، نزدیک به ١١ 

میلیون تومان بوده است.
وی سقف وام های پرداختی قرض الحسنه رسالت را ٣٠ میلیون تومان عنوان کرد 
و اظهار داشت: همه وام هایی که پرداخت می کنیم قرض الحسنه است و شرط و 

شروطی برای پرداخت وام ها نداریم.
** دو بانک قرض الحسنه کشور در نقشه ادغام جایی ندارند

حسین زاده درخصوص طرح ادغام بانک ها نیز گفت: نباید برای ادغام بانک ها یک 
نسخه عمومی پیچید، ادغام برای برخی بانک ها مناسب است اما این کار برای برخی 
دیگر صدق نمی کند و ما دو بانک قرض الحسنه در نظام بانکی کشور داریم که این 

موضوع برای ما موجودیت ندارد.
وی اضافه کرد: ادغام، نیاز به یک کار کارشناسی دارد و مورد به مورد باید قضاوت 
شود و در اقتصاد همیشه تاسیس، ادغام و پایان کار وجود دارد بنابراین قضاوت کلی که 
ادغام، انحلال یا تاسیس خوب است یا خیر، غیرکارشناسی است و باید درباره مصداق 

ها و موردها جداگانه صحبت کرد.

شنبه -سیزدهم آبان ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4417

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی
هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق 

قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند. 
رای اصلاحی

١- رای شماره ١٣966٠٣٣٠٠٠2٠١9٥6٥ مربوط به پرونده کلاسه ١٣96١١٤٤٣٠٠٠2٠٠٠٣٤٠ آقای مهدی مظهری الانق فرزند 
محمدصادق در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ١26 مترمربع پلاک شماره فرعی از ١9٥٥- اصلی 

واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از آقای علی افسر. )م الف ٥٥82(
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به 
عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله ١٥ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 
2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه 
پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند 

لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار : ١٣/٠8/١٣96

مرتضی نورانی آرانی- رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

آگهی ابلاغ وقت رسیدگی
 آگهی ابلاغ وقت رسیدگی و دادخواست و ضمائم به آقای حسنعلی رجبی فرزند محمد

خواهان آقای زهره سخاء دادخواستی به طرفیت خواندگان حسنعلی رجبی - اداره راه و شهر سازی شهرستان قم به خواسته مطالبه 
خسارت دادرسی - تسلیم مبیع )الزام به تحویل یک واحد آپارتمان واقع در محله 2 پلاک 29١ بلوک ٥ F واحد 8 بخش ٥ قم به 
مساحت 76 مترمربع ( مال غیرمنقول مطرح که به این شعبه ارجاع و به شماره پرونده کلاسه 96٠9982٥١٣٣٠٠287 شعبه ١٣ دادگاه 
عمومی حقوقی شورای شهرستان قم ثبت و وقت رسیدگی مورخ ١٣96/٠9/29 ساعت ١١:٠٠ تعیین که حسب دستور دادگاه طبق 

موضوع ماده 7٣ قانون آئین دادرسی مدنی به علت مجهول المکان بودن خوانده و درخواست خواهان مراتب یک نوبت در یکی از جراید 
کثیر الانتشار آگهی میگردد تا خوانده ظرف یک ماه پس از تاریخ انتشار آگهی به دفتر دادگاه مراجعه و ضمن اعلام نشانی کامل خود ، 

نسخه ثانی دادخواست و ضمائم را دریافت و در وقت مقرر فوق جهت رسیدگی در دادگاه حاضر گردد.  
مسئول دفتر شعبه سیزدهم دادگاه عمومی )حقوقی ( دادگستری شهرستان قم -رازینی 

رای اصلاحی 
آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق 
قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند. 

رای اصلاحی 
١- رای شماره ١٣966٠٣٣٠٠٠2٠١98٤٥ مربوط به پرونده کلاسه ١٣9١١١٤٤٣٠٠٠2٠٠٥٥٤6 آقای حمیدرضا سلطانی شایان 
الماسی فرزند اکبر در سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ششدانگ ١6١ مترمربع پلاک شماره 

فرعی از 2٥9٣- اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از لیلی فرخ زاده .)م الف ٥278(
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به 
عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله ١٥ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 
2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه 
پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند 

لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار : ١٣/٠8/١٣96

مرتضی نورانی آرانی- رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

عضو کمیته فقهی سازمان بورس و اوراق بهادار با این عنوان که بانک ها و 
سایر نهادهای مالی در کسب و کار خود با خطرات مختلفی مواجه هستند، 
تصریح کرد خطر نقدینگی از جمله مهمترین خطرات در نهادهای مالی است. 
غلامرضا مصباحی مقدم روز پنجشنبه در سخنانی در دوازدهمین اجلاس 
فقهای بانکها و بورس های اسلامی بیان کرد که بانک ها همواره در ترازنامه 
خود دارایی ها و بدهی های مختلفی دارند که سررسید پرداخت ها در مورد 
آنها یکسان نیست و خطر نقدینگی در این حوزه برای بانک ها مطرح می شود. 
دوازدهمین اجلاس بین المللی فقهای بانک ها و بورس های اسلامی توسط 
آکادمی بین الملی تحقیقات فقه در بخش امور اسلامی )ISRA( امروز با حضور 

نمایندگانی از کشورهای مختلف از جمله ایران در مالزی برگزار شد.
مصباحی مقدم در سخرانی خود در این اجلاس افزود: بانک های مرکزی 

برای رفع مشکل نقدینگی بانک ها سازوکارهای مختلفی را مطرح می کنند که 
معمولًا به دلیل تلاقی با موازین شریعت برای بانک های اسلامی قابل استفاده 
نیستند. از این رو، محققان و اندیشمندان مسلمان تلاش های فراوانی برای 

معرفی سازوکارهای منطبق با شریعت ارائه کرده اند. 
این اندیشمند اسلامی بیان کرد که اگرچه زحمات و فعالیت های مختلفی 
صورت گرفته است، اما همچنان ضروری است راهکارهای بیشتری معرفی 

شوند. 
مصباحی مقدم در سخنرانی خود تحت عنوان 'معرفی ابزارهای مالی نوین 
اسلامی در راستای توسعه سازوکارهای مدیریت نقدینگی منطبق با شریعت' 
تصریح کرد: یکی از وظایف اصلی نهادهای ناظر ارائه راهکارهایی برای کنترل و 
مدیریت ریسک نقدینگی است. برخی راهکارها از قبیل کفایت سرمایه و فراهم 

آوردن امکان بازار بین بانکی از جمله اقداماتی است که نهادهای ناظر برای 
کاهش و مدیریت ریسک نقدینگی بانک ها در شرایط پرداخت و ایفای تعهدات 

خودشان و فراهم ساختن یک نظام مالی باثبات انجام داده اند. 
این سخنرانی در واقع حاصل مقاله ای با هدف معرفی رویکردهای نوین در 
مدیریت نقدینگی اسلامی بود که توسط دکتر غلامرضا مصباحی مقدم و مجید 

پیره نگاشته شده است. 
از  مشارکتی  تعاون  صندوق  و  رهنی  اوراق  اسلامی،  خزانه  اسناد  معامله 

مهمترین مباحثی بودند که در این سخنرانی مطرح شدند.
مصباحی مقدم در ادامه خاطرنشان کرد: نقدینگی یکی از مهمترین مسائلی 
است که بانکها و موسسات مالی با آن مواجه هستند. نقدینگی ابعاد مختلفی 

دارد و برای آن تعاریف مختلفی ارائه شده است. 
به گفته وی، نقدینگی عبارتست از مقدار توانمندی بانک یا نهاد مالی در تأمین 
منابع مالی مورد نیاز که ممکن است از طریق جذب سپرده جدید، منابع مالی 

در دسترس و یا از طریق ابزارهای مالی با نقدشوندگی بالا صورت پذیرد.
عضو کمیته فقهی سازمان بورس و اوراق بهادار در ادامه با هدف توسعه 
ابزارهای نقدینگی اسلامی برای بانک ها و نهادهای مالی اسلامی، سه محصول 

مشخص برای این منظور را معرفی کرد. 
مصباحی مقدم با معرفی اسناد خزانه اسلامی به عنوان یکی از این سه 
محصول مشخص تشریح کرد اسناد خزانه اسلامی، الگوی منطبق با شریعت 

برای اسناد خزانه متعارف است. 
وی در معرفی دومین محصول به اوراق رهنی اسلامی اشاره کرد و گفت در 
فرآیند تبدیل دارایی به اوراق بهادار، بخشی از سبد مطالبات بانک اسلامی یا 
نهاد مالی به ورقه بهادار تبدیل می شود و بنگاه مالی با فروش مطالبات خود، 

آنها را در بازار تنزیل می کند. 
مصباحی مقدم افزود:برای مدیریت نقدینگی اسلامی با استفاده از اوراق رهنی 
اسلامی، بانک اسلامی که به نقدینگی نیاز دارد، بخشی از سبد مطالبات خود را 
از طریق انتشار اوراق رهنی به فروش می رساند و بدین وسیله، نقدینگی مورد 

نیاز خود را تأمین می نماید. 
بعنوان سومین  اسلامی  تعاون  معرفی صندوق  با  اسلامی  اندیشمند  این 
محصول گفت که این صندوق، یک نهاد مالی است که توسط نهاد ناظر نظام 

بانکی تأسیس می شود. 
به گفته وی، در این صندوق، واحدهای سرمایه گذاری برای مدیریت نقدینگی 
بانک های اسلامی مورد استفاده قرار می گیرند و بانک های اسلامی می توانند 
با خرید واحدهای سرمایه گذاری صندوق در سود یا زیان حاصل از فعالیت 

های مدیر سرمایه گذاری صندوق سهیم باشند. 
مصباحی مقدم در پایان گفت: در فرآیند تأسیس و صدور و ابطال واحدهای 
سرمایه گذاری در صندوق تعاون اسلامی، بانک ها و نهادهای مالی اسلامی قادر 

خواهند بود از ظرفیت آن برای نقدینگی استفاده کنند.

مصباحی مقدم در اجلاس فقهای بانک ها و بورس های اسلامی در مالزی: 

خطر نقدینگی از مهمترین خطرات نهادهای مالی است 

معاون وزیر نفت خبرداد

امکان تولید روزانه ۶ میلیون بشکه نفت در ایران وجود دارد
معاون وزیر نفت گفت: پتانسیل تولید روزانه شش میلیون بشکه نفت خام از میادین نفتی سطح کشور و تولید سالانه ٤٠٠ میلیارد 

مترمکعب از ذخایر گازی کشور در ایران وجود دارد.
حبیب الله بی طرف در آیین افتتاحیه نمایشگاه تخصصی ساخت داخل تجهیزات صنعت نفت خوزستان که پیش از ظهر روز 
پنجشنبه ١١ آبان در تالار امام رضا وزارت نفت برگزار شد، ضمن تسلیت به خانواده های درگذشتگان حادثه رگ سفید، اظهار کرد: 
اولین پیام این نمایشگاه این است که خانواده صنعت نفت به شرکت های وابسته به وزارت نفت و دولتی محدود نیست و مجموعه 
ظرفیت های صنعت نفت و گاز متشکل از کلیه صنعتگران، متخصصان، هیات ها، پیمانکاران، مشاوران، مراکز دانشگاهی و همه آنان 

که در عرصه صنعت نفت و گاز نقش آوری می کنند، از خانواده بزرگ صنفت نفت و گاز ایران هستند.
وی ادامه داد: ما معمولا این مجموعه را در اینگونه نمایشگاه ها می بینیم و از نزدیک با فعالیت آنها آشنا می شویم. جنبه دوم این 
نمایشگاه، آشنایی متخصصان صنعت نفت با دستاوردهای یک سال اخیر سازندگان تجهیزات این صنعت است. همواره تاکید 
داشتند که بررسی شود شرکت کنندگان در نمایشگاه های ساخت و تجهیزات نسبت به یک سال گذشته خود چه دستاوردهایی 

داشته اند.
معاون امور مهندسی پژوهش و فناوری وزارت نفت، حضور سازندگان تجهیزات صنعت نفت در عرصه بازارهای خارجی و صادرات 
را بعد مهم دیگر این نمایشگاه دانست و افزود: در کنار حضور و توانمندی سازندگان تجهیزات این نمایشگاه ها در بازار داخلی، حضور 

این شرکت ها در عرصه صادرات موضوع مهم دیگر است که می تواند نماد پویایی و پیشرفت شرکت های ایرانی باشد.
بی طرف عنوان کرد: طبیعتا دیدگاه های سازندگان و شرکت کنندگان در نمایشگاه نفت به نمایندگان و مدیران استانی و ملی وزارت 
نفت منتقل خواهد شد و این تعاملات می تواند بسیار نتیجه بخش باشد. امروز بسیار خرسندم که این نمایشگاه در استانی برگزار شد 
که صاحب صنایع گسترده ای است و ظرفیت های بسیاری در بخش ساخت و تولید در این استان متمرکز است. وظیفه همه ما این 

است که از این ظرفیت ها به طور شایسته استفاده کنیم.
وی بیان کرد: بر اساس آخرین گزارش دفتر برنامه ریزی شرکت نفت ایران، ١8 درصد ذخایر گاز جهان و ١٠ درصد ذخایر نفت 
جهان معادل ١٥7.8 میلیارد بشکه در ایران وجود دارد که این ارقام تنها ذخایر قابل استحصال ما هستند. همچنین پتانسیل تولید 

روزانه شش میلیون بشکه نفت خام از میادین نفتی سطح کشور و تولید سالانه ٤٠٠ میلیارد مترمکعب از ذخایر گازی کشور در 
ایران وجود دارد.

معاون امور مهندسی پژوهش و فناوری وزارت نفت با بیان اینکه ایران بزرگترین دارنده ذخایر طبیعی نفت و گاز جهان است، گفت: 
در افق ١٤٠٠ وزارت نفت، تولید روزانه ٤.٥ میلیون بشکه نفت، تولید روزانه 9٥٠ بشکه میعانات گازی، تولید روزانه یکهزار و ١٠٠ 
میلیون مترمکعب گاز طبیعی پیش بینی شده است که سرمایه گذاری مورد نیاز برای تحقق این ارقام ١٣٤ میلیارد دلار در بخش 

بالادستی و 67 میلیارد دلار در پایین دستی است.

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه 
مجلس با پرداخت سود نقدی سهام عدالت مخالف است، گفت: این 

طرح به نفع دولت و مردم نیست. 
محمدرضا پورابراهیمی گفت: مقرر شده بود که ٤٠ درصد از 
سهام 6٠ بنگاه بزرگ اقتصادی کشور به مردم منتقل شود و در 
طول یک بازه زمانی ١٠ ساله از محل سود این شرکت ها ، ارزش 
هر سهم یک میلیون تومانی مستهلک و در پایان مالکیت شان به 
مردم منتقل شود، البته در خصوص دو دهک اول یعنی افراد تحت 
پوشش کمیته امداد و سازمان بهزیستی ، ٥٠ درصد تخفیف هم در 

نظر گرفته شده بود.
وی گفت: آزاد سازی سهام یکی از اصلی ترین دلایل اجرای طرح 
سهام عدالت بود که امروز با تصمیمات اخیر دولت به نظر می رسد 
هیچ برنامه خاصی برای انتقال مالکیت به مردم وجود ندارد. اخیراً 
مجلس نامه ای را با امضای مشترک روسای کمیسیون اقتصادی و 
کمیسیون برنامه و بودجه به آقای رئیس جمهور تسلیم کرده و در 
آن به این موضوع اشاره کرده که سهام عدالت از اهداف اصلی خود 

بسیار فاصله گرفته است.
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس تاکید کرد: مردم امروز تکه 
کاغذ بی ارزشی را به نام سهام عدالت در دست دارند که نه¬ حق 
تصمیم گیری برای فروش آن را دارند و نه حتی تصمیم گیری در 
مجمع شرکت هایی که قرار است سودش را دریافت کنند. در این 
بین دولت هم تصمیم گرفته مانده مستهلک نشده ارزش سهام را از 

خود مردم دریافت کند.
وی گفت: در حال حاضر دو دهک اول که از ٥٠درصد تخفیف 
برخوردار بوده اند تمام ارزش سهامشان تسویه¬ شده، اما مشخص 
نیست که چه مقدار از سهام برای ایشان قابل پرداخت است و در 

صورت آزاد سازی مالک چه چیزی خواهند شد؟
پورابراهیمی درباره نظر مجلس در مورد نحوه تصمیم گیری 

در مورد سود سهام عدالت گفت: نظر مجلس این است که بجای 
تصمیم گیری در خصوص سودسهام عدالت بایستی تصمیمی در 
مورد آزادسازی آن گرفت. چراکه سود ٤هزار میلیارد تومانی که قرار 
است بین مشمولان تقسیم شود از نظر اقتصادی یعنی اتلاف منابع 
کلان در نظام اقتصادی و تبدیل آن به منابع خُرد،¬ ¬در حالیکه با 
حدود ٥٠ میلیون مشمول سهام عدالت یعنی برای هر نفر ٣ تا 9 
هزار تومان سود در ماه ، این عدد هیچ اثری در قدرت خرید افراد 
نخواهد داشت و همانطور که قبلا اشاره کردم ، تنها منابع کلان 
کشور را هدر می دهد، یعنی همان تجربه ای که در طرح هدفمندی 

یارانه ها یکبار آزموده شده است.
وی گفت: پیشنهاد مجلس در مرحله ¬اول بجای واریز عددهای 
ناچیز ماهانه ٣هزار تومانی برای هر نفر ، افزایش سرمایه شرکت ها 
با این سود ٤ هزار میلیارد تومانی است که با این کار در واقع ارزش 
هر سهم را بالا برده ایم و در مرحله دوم آزاد سازی سهام عدالت ، که 
در این صورت مشمولان امکان خرید و فروش سهام خود را خواهند 
داشت ، سهامی که بدلیل افزایش سرمایه شرکت ها قیمتش هم 

مطمئنا بالا رفته است.
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی افزود: ما به 
دولت اعلام کرده ایم که مجلس مسئولیت عدم پرداخت سود سهام 
عدالت را می پذیرد ، چراکه این طرح نه به نفع دولت است و نه 
به نفع مردم. حتی کسانی که آشنایی ساده ای با اقتصاد دارند هم 
می توانند تشخیص دهند که اضافه کردن قدرت خرید ماهانه چند 

قرص نان به جامعه مشکلی را حل نمی کند.
وی افزود: به نظر می رسد¬ اصرار دولت به دلیل قولی است¬ که 
در تبلیغات¬¬ انتخاباتی اش به مردم داده است ، در حالیکه با ضریب 
٥ ، این ٤هزار میلیارد تومان می تواند معادل کل بودجه عمرانی 
کشور در اقتصاد کارکرد داشته باشد. که در صورت واریز به حساب 

مشمولان قابل دسترس نخواهد بود

رئیس پژوهشکده پولی و بانکی می گوید وقتی می خواهید 
عملکرد بانک مرکزی را درباره ساماندهی سپرده گذاران موسسات 
غیرمجاز معرفی کنید باید به خاطر داشته باشید که بانک مرکزی 
عامل به وجود آمدن این مشکلات نیست بلکه به کمک آمده 
است تا از سپرده های مردم و سپرده های خود صیانت کند و 

التهابات را کاهش دهد.
علی دیواندری که مهمان بیست وسومین نمایشگاه مطبوعات 
و خبرگزاری ها بود، در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: یکی از 
شاخص های مهم و اصلی مربوط به بانک مرکزی ایران، نرخ تورم 
است که برای میانگین مهرماه به 9.8 درصد رسید و نرخ تورم 

نقطه به نقطه در این ماه نیز معادل 8.٤ درصد بوده است.  
دیواندری اضافه کرد: نرخ تورم در حالی محقق شده است که از 
سال گذشته نگرانی هایی وجود داشت مبنی بر اینکه تورم اقتصاد 
ایران بالا رود ولی آنچه عملا اتفاق افتاد این بود که اکنون تورم در 

ناحیه قابل قبولی قرار دارد.
رئیس پژوهشکده پولی و بانکی اظهار کرد: اقدامات اخیری 
که دولت انجام داده است، به ویژه در زمینه کاهش نرخ سود 
بانک ها در همین جهت بوده است. از سوی دیگر تصمیماتی که 
شورای پول و اعتبار گرفت که بانک مرکزی هم به دقت آن را 
اجرا می کند، در راستای کاهش هزینه های بانک ها بوده است و 
کمک کرده فضای مناسب تری بر کسب و کار کشور حاصل شود. 
به این ترتیب هزینه های تولید پایین آمده و هزینه تمام شده 
قیمت ها نیز کاهش یافته است. به این ترتیب بانک ها وضعیت 

بهتری پیدا کرده اند.
وی در ادامه سخنان خود گفت: در هر صورت بانک ها به 
اصلاحات ساختاری نیاز دارند که خدمات بهتری به بخش های 
مختلف اقتصاد کشور ارائه دهند و باید در دیدگاه کلان سیاستی 
که برای آرامش و امنیت سپرده ها برنامه ریزی شده است، امور 

مربوط به آن پیگیری شود.
دیواندری در مورد موانع کاهش نرخ تسهیلات بانکی نیز توضیح 
داد: طبعا نرخ تسهیلات بانکی تابعی از قیمت تمام شده پول است 
تا به تدریج به قیمت تمام شده پول کاهش پیدا می کند، نرخ 
تسهیلات هم به تبع آن کاهش پیدا خواهد کرد. ولی این موضوع 

در حالت تدریجی و منطقی صورت خواهد گرفت.
رئیس پژوهشکده پولی و بانکی اضافه کرد: نکته مهم کاهش 
نیافتن نرخ تسهیلات بانکی بالا بودن قیمت تمام شده پول است. 
وقتی که اعلام می شود سود سپرده پایین آمده لزوما قیمت 
تمام شده در بانک ها را تضمین نمی کند و این پروسه که قیمت 
تمام شده کاهش یابد، زمان بر است. این موضوع به ویژه درباره 
سپرده های با سررسید یک سال با نرخ های بالاتر قابل توجه است 
که رسوب هزینه های آنها در ترازنامه بانک ها باقی می ماند. در 
نتیجه مهم ترین عوامل مهم جهت کاهش نرخ تسهیلات را باید 
در عوامل اقتصادی جست وجو کرد. بانک ها نمی توانند سپرده های 
مردم را با نرخ های بالا با سررسید یک ساله گرفته و با نرخهای 

پایین تر تسهیلات دهد. این عامل منطقی است.
وی همچنین درباره نحوه ساماندهی موسسات غیرمجاز گفت: 
فکر می کنم تسهیلات خوبی در هفته های اخیر گرفته شده اند. 
در هفته ای که گذشت نمایندگان سه قوه تصمیم گرفتند تا برای 
موسسه فرشتگان تا 2٠٠ میلیون تومان پرداخت صورت بگیرد 
و در این زمینه تصمیمات خوبی در راه است تا جایی من در 
جریانم بانک مرکزی تصمیمات مهم و موثری گرفته است که 

اعلام خواهد شد.
دیواندری ادامه داد: فراموش نکنید که بانک مرکزی عامل ایجاد 
این مشکلات نیست بلکه به کمک حل مشکلات  موجود آمده 
است تا از سپرده های مردم به ویژه سپرده های خود صیانت شود 

و هدف بانک مرکزی این است که التهابات موجود کاهش یابد.

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس عنوان کرد:

مخالفت مجلس با پرداخت سود نقدی سهام عدالت
رئیس پژوهشکده پولی و بانکی :

بانک مرکزی عامل ایجاد مشکلات موسسات غیرمجاز نیست 



ورزشی44
شنبه -سیزدهم آبان ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4417

مجتبی جباری: 

به فکر خداحافظی نیستم
ستاره طرد شده استقلال به فکر خداحافظی از مستطیل سبز نیست.

به گزارش ایسنا و به نقل از الرای، مجتبی جباری در تابستان سال جاری بود که بعد 
از چند سال حضور در لیگ قطر تصمیم گرفت که به لیگ ایران برگردد تا بار دیگر 

پیراهن استقلال را بر تن کند.
جباری تنها در چند دیدار برای استقلال به میدان رفت و چند هفته ای است که از 
ترکیب تیم خارج شده است. او در گفت و گویی که با روزنامه الرای قطر داشت درباره 

موضوعات زیادی صحبت کرد.
در ابتدا بگویید چرا به قطر برگشته اید؟

من نمی خواهم ارتباطم با کشور قطر قطع شود و برای تمدید کردن مجوز اقامتم به 
قطر برگشته ام. به دوحه علاقه زیادی دارم و می خواهم که ارتباطم با این شهر همچنان 
ادامه داشته باشد.من دوستان زیادی در قطر دارم که رابطه خوبی با آنها دارم و به همین 
خاطر دوست دارم که همواره به قطر سفر کنم. من هنوز از فوتبال خداحافظی نکرده 
ام و بازیکن استقلال هستم تا جایی که در چهار بازی برای این تیم بازی کرده ام. من 
عملکرد خوبی با استقلال داشته ام و فکر نمی کنم که با پایان سال جاری از فوتبال 

خداحافظی کنم.
چرا از الاهلی جدا شدی؟

جدایی من از الاهلی با خواست خود من نبود. باشگاه الاهلی به خاطر آسیب دیدگی 
که داشتم پیشنهادی برای تمدید قرارداد من نداشت و علاوه برآن دیگر باشگاه ها هم 
خواستار جذب من نشدند و به همین خاطر تصمیم گرفتم که به ایران برگردم تا هم 
مراحل درمان خود را پشت سر گذارم و هم قرارداد خود را با استقلال نهایی کنم. در 
چند بازی نخست استقلال به خاطر آسیب دیدگی به میدان نرفتم اما بعد از برطرف 

شدن آسیب دیدگی توانستم در چهار دیدار برابر تیم خود بازی کنم.
آیا لیگ قطر را دنبال می کنید؟

بله من بازیهای را دنبال می کنم و براین باور هستم که سه تیم الدحیل، الریان و السد 
شانس های اصلی کسب عنوان قهرمانی هستند.

مشکل الاهلی چیست؟
الاهلی بازیکنان محلی بسیار خوبی در اختیار دارد اما بازیکنان خارجی این تیم خوب 
نیستند و نتوانسته اند که در ترکیب تیم سرنوشت ساز ظاهر شوند. تجربه نشان داده 
است که موفقیت تیم های قطری در لیگ بستگی به درخشش بازیکنان خارجی این 
تیم دارد و در الاهلی بازیکنان خارجی تا الان عملکرد خوبی نداشته اند. البته این تیم 

مشکلات دیگری مثل آسیب دیدگی زیاد بازیکنان را داشته است.
وقتی الاهلی قرارداد تو را تمدید نکرد خشمگین شدی؟

نه، من بازیکن حرفه ای هستم و می دانستم که روزی باید از الاهلی جدا شوم. من 
خاطرات بسیار خوبی از حضور در الاهلی دارم و هیچ وقت چنین روزهایی را فراموش 

نخواهم کرد.
بهترین بازیکن لیگ ستارگان قطر از نظر مجتبی جباری.

به نظر من یوسف المساکنی بهترین بازیکن لیگ ستارگان قطر است. او بازیکنی بسیار 
خوب و موثر است و من علاقه زیادی به بازی اش دارم. المساکنی می تواند در هر 
دیدار سرنوشت ساز و تاثیر گذار ظاهر شود. او توان بازی کردن در چند پست را دارد.

شهروند ساری مغلوب هیات فوتبال قم شد

طلسم شکنی هیات قم درلیگ برتر فوتسال ایران 
تیم فوتسال هیات فوتبال قم عصر پنجشنبه به اولین برد خود در هفته پانزدهم مسابقه 
های لیگ برتر فوتسال ایران در مقابل تیم شهروند ساری در سالن نخلستان قم دست 
یافت.  به گزارش ایرنا، تیم هیات فوتبال قم که در قعر جدول این مسابقات قرار دارد، 
برای امیدوار شدن به منظور ماندن در لیگ برتر، در این مسابقه با تمام توان خود ظاهر 
شد و نیمه نخست را توانست با گل های سید حسین رضوی و مهدی زاهدی با حساب 
2 بر صفر به رختکن برود و در این نیمه مراد ناظری از تیم ساری کارت زرد دریافت 
کرد.  با شروع نیمه دوم تیم ساری تلاش کرد تا نتیجه مسابقه را عوض کند و حمله 
های متعددی نیز بر روی دروازه حریف داشت، اما دروازه بان و مدافعان قمی مانع از به 
ثمر رسیدن گل شدند و در این نیمه نیز سید حسین رضوی در دقیقه ٣٣ توانست گل 
سوم قم را بزند و این دیدار با حساب ٣ بر صفر به سود قم پایان یافت.  حدود ١٠٠ تَن 
تماشاگر این مسابقه بودند؛ رضا رحیمی از استان مرکزی، علیرضا قربانی از خوزستان، 
صادق محمدی از اصفهان و ولی الله رضایی از یزد قضاوت این دیدار را برعهده داشتند 
و سید صادق موسوی ناظر داوری و محمد رضا شبرنگ نماینده فدراسیون فوتبال در 
این مسابقه بودند. تیم های فوتسال قم در لیگ برتر در سالن 2 هزار نفری مجموعه 
ورزشی شهید حیدریان میزبان رقیبان خود هستند که به علت این که در سالن مذکور 
مسابقات کشتی فرنگی بزرگسالان کشور درحال برگزاری است ؛ از این رو مسابقه مذکور 
در سالن نخلستان برگزار شد. دراین مسابقه در ترکیب تیم قم علی محسن پور، محمد 
رمضانی، علی عباسی، محمد برزگر، علی شریفی، مهدی زاهدی، فرهاد فلامرزی، سید 
حسین رضوی، مهدی فتح خانی، شهاب بشری دوست، عابد خسروبیگی و محمد مهدی 
جمالی به سرپرستی وحید نایینی و سرمربیگری سید مهدی غیاثی قرار داشتند.  در 
ترکیب تیم شهروند ساری )استان مازندران( نیز سینا پرکاس، عارف عالی منش، رضا 
امانی، محمد طاهری، علی ابراهیمی، مهدی قلی زاده، حمید سالاری، ابوالفضل افضلی، 
مراد ناظری، سعید بلباسی، محمد رضا نریمان فر و سید علی کیایی به سرپرستی سعید 
خیراندیش و محمد اسماعیل پور سرمربیگری قرار داشتند.  تیم هیات فوتبال قم با یک 
برد، 2 تساوی، ١2 باخت، 2٤ گل زده و ٤6 گل خورده پنج امتیاز کسب کرده است و 
هم چنان در انتهای جدول ١٤ تیمی این رقابت ها قرار دارد و ١6 آبان ماه جاری ساعت 
١6 نیز مهمان تیم تاسیسات دریایی تهران است.  تیم شهروند ساری با ٤ برد، 6 تساوی، 
٥ باخت، ٣2 گل زده و ٣٤ گل خورده ١8 امتیاز به دست آورده است و در رده هشتم 
قرار دارد و ١6 آبان ساعت ١6 میزبان مقاومت کرج )البرز( است.  آتُلیه طهران قم دیگر 
نماینده استان قم در این رقابت ها نیز در این هفته در شیراز )استان فارس( توانست ٣ 
بر ١ تیم لبنیات ارژن را شکست دهد و با 6 برد، ٤ تساوی، ٥ باخت، ٣8 گل زده و ٤2 
گل خورده با 22 امتیاز در رده پنجم قرار بگیرد و ١6 آبان ماه جاری ساعت ١6 میزبان 

پارسیان شهر قدس از استان تهران است. 

سرمربی تیم فوتسال قم:

با صرف فعل خواستن به پیروزی رسیدیم 
سرمربی تیم فوتسال هیات فوتبال قم گفت: دراین مسابقه بازیکنان ما فعل خواستن 
را صرف کردند و مزد تلاش خود را گرفتند و توانستیم به پیروزی دست یابیم.  سید 
مهدی غیاثی پنجشنبه شب پس از پایان مسابقه این تیم با تیم شهروند ساری در سالن 
نخلستان قم در گفت وگو با ایرنا اظهار کرد: تیم شهروند ساری تیمی هماهنگ می باشد 
و سال هاست که بازیکنان آنها کنار هم بازی می کنند و به هم آمیخته شده اند و امروز 
هم کارگروهی خوبی را به نمایش گذاشتند.وی با بیان این که تیم ما در این مسابقه غیر 
از جنگیدن و استفاده از تمام توان خود راه دیگری نداشت، گفت: بازیکنان تیم ما آینده 
بسیار خوبی در پیش دارند و حقشان نیز بیش از این است.  وی افزود: دربازی با تیم 
مقاومت کرج )البرز( و نیز در اصفهان در بازی با گیتی پسند با تمام احترامی که برای این 
دوتیم قائل هستم، ولی حق ما باخت نبود و تساوی یک نتیجه منصفانه در آن مسابقه 
بود.  سرمربی تیم فوتسال هیات فوتبال قم با اشاره به این که به این برد نیاز داشتیم، 
اظهار کرد: از مسئولان می خواهیم که به این تیم رسیدگی و توجه کنند، چرا که حدود 
2٠ بازیکن در این تیم فعالیتِ ورزشیِ قهرمانی می کنند.  وی با اشاره به مشکلات مالی 
این تیم افزود: جوانان هایی هستند که به امید حضور در این تیم فعالیت ورزشی انجام 
می دهند و حفظ این تیم در لیگ برتر، انگیزه سایر جوانان فوتسالیست استان را افزایش 
می دهد. وی با بیان این که تعدادی از بازیکنان ما در سطح تیم امید هستند، تاکید کرد: 
درصورت رسیدگی و توجه مسئولان به این تیم، تیم هیات فوتبال قم توانایی و ظرفیت 
ماندن در لیگ برتر فوتسال ایران را دارد و ان شاءالله روز به روز بهتر می شویم. غیاثی در 
بخش دیگر سخنان خود با اشاره به برگزاری این مسابقه در سالن نخلستان اظهار کرد: 
بازیکنان ما به بازی در سالن شهید حیدریان بیشتر عادت دارند، ضمن آن که به علت این 
که در مرکز شهر قرار دارد، تماشاگر بیشتری به سالن می آید، به خاطر برگزاری مسابقه 

های کشتی به ناچار این مسابقه را در این سالن انجام دادیم. 

سرمربی تیم فوتسال شهروند ساری: 

بازیکنان قم بازی خوبی را به نمایش گذاشتند 
سرمربی تیم فوتسال شهروندساری گفت: در روزی که هم بخت با ما یار نبود و هم 

خوب نبودیم، بازیکنان قم بازی خوبی را به نمایش گذاشتند. 
محمدعلی اسماعیل پور پنجشنبه شب پس از پایان مسابقه این تیم با هیات فوتبال 
قم در سالن نخلستان قم درگفت وگو با خبرنگاران اظهار کرد: هنگامی که یک تیم 
٥٠ موقعیت گل می سازد و گل نمی زند، نمی توانیم بگوییم که خوش شانس بودیم 
یا نبودیم؛ تیم ما بدبازی کرد و نتوانستیم از موقعیت های خود استفاده کنیم و تیم قم 
توانست از موقعیت های به دست آمده به خوبی استفاده کند و ٣ گل به ثمر برساند.  
وی با تبریک گفتن به تیم قم بیان کرد: نمی خواهم برد تیم قم را کم رنگ کنم، ولی 
در روزی که ما خوب نبودیم، آنها بسیار خوب بودند و توانستند به ٣ امتیاز مسابقه دست 
یابند. وی با اشاره به برگزاری مسابقه مذکور در سالن نخلستان اظهار کرد: این سالن 
از سالن شهید حیدریان خیلی بهتر است، کف پوش مناسبی دارد و امیدوارم فوتسال 

قم از این ظرفیت استفاده کند و سایر مسابقه های آنها نیز در این سالن برگزار شود. 
اسماعیل پور افزود: درسالن شهید حیدریان تیم های مهمان مشکل دارند، چون کف 
پوش سالن مناسب نیست و کیفیت بازی در آن سالن کاهش می یابد، اما در این سالن، 

بازی با کیفیت بهتری برگزار شد.

 میادین پیش روی والیبال ایران 
در سال ۲۰۱۸

ملی پوشان والیبال ایران در سال 2٠١8 حداقل ١٣ رویداد مهم جهانی و آسیایی 
پیش رو خواهند داشت.

ملی پوشان والیبال ایران در سال 2٠١8 حداقل ١٣ رویداد مهم جهانی و آسیایی 
پیش رو خواهند داشت تا مردان و زنان این رشته ورزشی کشورمان در دو گروه 

مردان و زنان و در تمامی رده های سنی به میدان بروند.
مهمترین رویداد پیش رو، نوزدهمین دوره مسابقات والیبال قهرمانی مردان 
جهان است که از ١9 شهریور تا 8 مهرماه ١٣97 با حضور 2٤ تیم به میزبانی دو 

کشور ایتالیا و بلغارستان برگزار می شود.
تاکنون حضور 22 تیم در این رقابت ها قطعی شده است که از قاره کهن آسیا 

تیم های ایران، چین، ژاپن و استرالیا شرکت می کنند.
تیم های فرانسه، هلند، اسلوونی، روسیه، صربستان، فنلاند و بلژیک نیز در 
رقابت های انتخابی قاره اروپا سهمیه حضور در رقابت های قهرمانی جهان به دست 
آوردند. همچنین از قاره سبز حضور تیم های ایتالیا و بلغارستان به عنوان میزبانان و 

لهستان به عنوان قهرمان سال 2٠١٤ در این رقابت ها قطعی است.
تیم های برزیل و آرژانتین از آمریکای جنوبی سهمیه رقابت های جهانی به 
دست آوردند، تیم های تونس، مصر و کامرون از قاره آفریقا جهانی شدند و با سه 
تیم نورسیکا )آمریکا، جمهوری دومینیکن و کانادا( جمع تیم های مشخص شده 

قهرمانی مردان جهان در سال 2٠١8 به 22 تیم می رسد.
دو سهمیه دیگر این رقابت ها در مسابقات انتخابی نورسیکا مشخص خواهد شد.

** لیگ ملت های والیبال
»لیگ ملت های والیبال« دیگر رویداد مهم سال 2٠١8 است که در دو گروه 
مردان و زنان برگزار خواهد شد و تیم ملی مردان ایران به همراه ١٥ تیم دیگر در 

رقابت های سطح یک آن شرکت می کند.
مرحله مقدماتی لیگ ملت های والیبال سال 2٠١8 مردان در مدت پنج هفته 
برگزار می شود که جمهوری اسلامی ایران در هفته پنجم دور مقدماتی میزبان 
است. در لیگ ملت های والیبال سال 2٠١8 مردان هر تیم حداقل ١٥ بازی انجام 

می دهد که در مجموع ١٣٠ مسابقه برگزار خواهد شد.
سطح یک لیگ جهانی سال 2٠١8 از چهارم خردادماه شروع می شود و تا 
سوم تیرماه ادامه خواهد داشت. رقابت های دور مقدماتی با حضور ١6 تیم و در 
پنج هفته پیگیری می شود. جمهوری اسلامی ایران در هفته پنجم میزبان است.

هفته نخست لیگ جهانی 2٠١8 طی روزهای چهارم، پنجم و ششم خردادماه 
97 برگزار می شود و تیم ملی والیبال ایران در این هفته در کشور فرانسه به مصاف 

تیم های ژاپن، استرالیا و فرانسه  خواهد رفت.
هفته دوم لیگ جهانی 2٠١8 طی روزهای یازدهم، دوازدهم و سیزدهم خردادماه 
97 برگزار می شود و تیم ملی والیبال ایران باید در آرژانتین با تیم های کانادا، ایتالیا 

و آرژانتین دیدار کند.
هفته سوم لیگ جهانی 2٠١8 طی روزهای هجدهم، نوزدهم و بیستم خردادماه 
97 برگزار می شود و تیم ملی والیبال ایران در روسیه به مصاف تیم های چین، 

برزیل و روسیه می رود.
هفته چهارم لیگ جهانی 2٠١8 طی روزهای 2٥ ، 26 و 27 خردادماه برگزار 
می شود و تیم ملی والیبال ایران در آمریکا به مصاف تیم های لهستان، صربستان 

و میزبان خواهد رفت.
هفته پنجم و پایانی لیگ جهانی 2٠١8 طی روزهای اول، دوم و سوم تیرماه 
97 برگزار می شود و تیم ملی والیبال ایران در تهران به مصاف تیم های آلمان، 

بلغارستان و کره جنوبی می رود.
** بازی های آسیایی اندونزی

هجدهمین دوره بازی های آسیایی از 27 مرداد تا ١١ شهریورماه سال آینده به 
میزبانی جاکارتا در کشور اندونزی برگزار می شود. والیبال سالنی و ساحلی نیز از 

جمله رشته های ورزشی این بازی هاست.
هفدهمین دوره بازی های آسیایی اینچئون 2٠١٤ با کسب 2١ مدال طلا، ١8 
نقره و ١8 برنز برای کاروان ورزشی جمهوری اسلامی ایران و کسب عنوان پنجمی 
بازی ها خاتمه یافت که تیم ملی والیبال ایران عنوان قهرمانی و مدال طلای این 
بازی ها را در اختیار دارد و در سال 2٠١8 نیز برای دفاع از آن به میدان می رود.

بر اساس برنامه ریزی های انجام شده تیم ملی ب والیبال مردان ایران در این 
بازی ها شرکت می کند.

** جام کنفدراسیون آسیا
مسابقات والیبال جام کنفدراسیون آسیا در سال 2٠١8 برای نخستین بار در دو 
سطح یک و دو برگزار می شود که میزبان سطح یک مردان و زنان به کشورهای 

چین تایپه و تایلند واگذار شده است.
ششمین دوره جام کنفدراسیون والیبال آسیا )سطح یک( در گروه مردان از ١8 
تا 2٤ مردادماه سال 97 به میزبانی چین تایپه برگزار می شود و ایران نیز در این 

رقابت ها نماینده خواهد داشت.
ششمین دوره جام کنفدراسیون والیبال در گروه زنان )سطح یک( از ١9 تا 2٥ 

شهریورماه سال آینده به میزبانی تایلند برگزار می شود.
همچنین نخستین دوره سطح دوی جام کنفدراسیون والیبال آسیا در گروه 
مردان از ١٥ تا 2١ مردادماه در کشور قرقیزستان برگزار می شود که ایران در این 

رقابت ها نماینده نخواهد داشت چون در سطح یک شرکت می کند.
نخستین دوره سطح دوی جام کنفدراسیون والیبال آسیا در گروه زنان نیز از 8 تا 
١٤ مردادماه سال 97 در کشور هنگ کنگ پیگیری خواهد شد. تیم ملی والیبال 
بانوان ایران در رقابت های قهرمانی آسیا رتبه نهم به دست آورد و احتمالا در این 

رقابت ها شرکت می کند.
پنجمین دوره مسابقات والیبال جام کنفدراسیون آسیا از یکم تا هفتم مهرماه 
سال 9٥ با حضور هشت تیم برتر آسیا در تایلند برگزار شد و تیم ملی ب ایران با 
کسب عنوان قهرمانی به چهارمین مدال طلای ایران در این رقابت ها دست یافت.

** قهرمانی جوانان آسیا
نوزدهمین دوره مسابقات والیبال قهرمانی مردان زیر 2٠ سال آسیا از ٣٠ تیرماه 
سال 97 در منامه پایتخت بحرین آغاز می شود و تا ششم مردادماه به مدت هشت 

روز پیگیری خواهد شد.
هجدهمین دوره مسابقات والیبال قهرمانی جوانان زیر 2٠ سال آسیا از ١9 تا 
27 تیرماه سال 9٥ به میزبان چین تایپه برگزار شد و تیم ملی والیبال جوانان 
ایران با پذیرش شکست در دیدار نهایی برابر چین به مقام نایب قهرمانی دست 

یافت.
والیبال جوانان ایران تجربه حضور در پانزده دوره این رقابت ها در پرونده کاری 
خود دارد که پنج عنوان قهرمانی، سه نایب قهرمانی و دو مقام سومی ره آورد آنان 
از این رقابت ها است و در سال 2٠١8 شانزدهمین حضور خود در این رقابت ها 

را تجربه خواهد کرد.
همچنین نوزدهمین دوره مسابقات والیبال قهرمانی جوانان دختر زیر ١9 سال 
آسیا از 2٠ تا 27 خردادماه سال 97 به مدت هشت روز در هانوی پایتخت ویتنام 

پیگیری خواهد شد.
هجدهمین دوره مسابقات والیبال قهرمانی جوانان زیر ١9 سال دختر آسیا از دوم 
تا دهم مردادماه سال ١٣9٥ به میزبانی تایلند برگزار شد و تیم های چین، ژاپن و 

تایلند رتبه های اول تا سوم را به دست آوردند.
تیم ملی والیبال جوانان دختر ایران در سال 2٠١8 پنجمین حضور خود در 
رقابت های قهرمانی آسیا را تجربه می کند و در دوره قبل در کشور تایلند به 

جایگاه نهمی دست یافت.
** قهرمانی نوجوانان آسیا

دوازدهمین دوره مسابقات والیبال قهرمانی نوجوانان زیر ١8 سال آسیا از دهم 
تا هفدهم تیرماه سال آینده به میزبانی جمهوری اسلامی ایران در شهر تبریز 

برگزار می شود.
والیبال نوجوانان ایران با هفت قهرمانی در قاره کهن آسیا که شش عنوان آن از 
سال 2٠٠٥ تا 2٠١٤ به صورت متوالی به دست آمده است، عنوان پرافتخارترین 
کشور رقابت های قهرمانی آسیا را در پرونده کاری دارد و تیم ملی والیبال نوجوانان 
ایران در دوازدهمین حضور خود در این رقابت ها، به دنبال کسب هفتمین 

قهرمانی در تبریز است.
چهار تیم برتر مسابقات والیبال قهرمانی نوجوانان زیر ١8 سال آسیا، سهمیه 

رقابت های جهانی سال 2٠١9 را به دست می آورند.

همچنین دوازدهمین دوره مسابقات والیبال قهرمانی نوجوانان دختر زیر ١7 
سال آسیا از ٣٠ اردیبشت ماه سال آینده به میزبانی شهر ناخون پاتوم تایلند آغاز 

می شود و به مدت هشت روز پیگیری خواهد شد.
والیبال نوجوانان دختر ایران تا کنون در پنج دوره این رقابت ها شرکت کرده 
است که رتبه نهم در سال 2٠١٠ و 2٠١7 بهترین جایگاه کسب شده ایران در 
این رقابت هاست. ملی پوشان ایران در سال های 2٠٠8، 2٠١2 و 2٠١٤ رتبه های 
یازدهم، دهم و دهم مسابقات والیبال قهرمانی نوجوانان دختر آسیا را به دست 

آوردند.
تیم ملی والیبال نوجوانان دختر ایران در رقابت های تایلند با هدایت میترا 

شعبانیان به دنبال ارتقاء جایگاه والیبال ایران در آسیاست.
** قهرمانی باشگاه های آسیا

نوزدهمین دوره مسابقات والیبال قهرمانی باشگاه های آسیا در گروه مردان از 
9 تا ١6 مردادماه سال آینده به میزبانی نایپیداو پایتخت میانمار برگزار می شود.

هجدهمین دوره مسابقات والیبال قهرمانی باشگاه های مردان آسیا در سال 
2٠١7  از هفتم تا پانزدهم تیرماه سال جاری به میزبانی ویتنام برگزار شد و تیم 
بانک سرمایه در دومین حضور آسیایی خود برای دومین بار عنوان قهرمانی قاره 
کهن آسیا را به دست آورد. تیم های تویودا )ژاپن( و العربی )قطر( نیز مقام های 

دوم و سوم را به دست آوردند.
همچنین نوزدهمین دوره مسابقات والیبال قهرمانی باشگاه های آسیا در گروه 
زنان نیز از 2٠ تا 27 تیرماه سال 97 در شهر »اوسکمن گورسک« قزاقستان 

برگزار خواهد شد.
هجدهمین دوره مسابقات والیبال قهرمانی باشگاه های زنان آسیا در سال 2٠١7 
نیز از چهارم تا دهم خردادماه در شهر »اوسکمن گورسک« کشور قزاقستان برگزار 

شد که تیم بانک سرمایه نماینده زنان ایران در جایگاه ششم قرار گرفت.
قهرمان لیگ برتر مردان و زنان ایران در سال 96 سهمیه حضور در رقابت های 

سال 2٠١8 آسیا به میزبانی میانمار و قزاقستان را به دست می آورند.
مسابقات والیبال قهرمانی باشگاه های جهان در سال 2٠١8 دیگر رویداد والیبال 
ایران خواهد بود که تیم بانک سرمایه با کسب عنوان قهرمانی آسیا در سال 2٠١7 

سهمیه حضور در آن را به دست آورده است.
** تور جهانی کیش

فدراسیون والیبال ایران امسال برای سومین سال متوالی میزبان مسابقات تور 
جهانی ساحلی است که این رقابت ها در جزیره کیش برگزار می شود.

نخستین دوره تور جهانی والیبال ساحلی در ایران از 27 تا ٣٠ بهمن ماه سال 
9٤ با حضور ٤8 تیم از 2١ کشور جهان در جزیره کیش برگزار شد و تیم های 
قطر )جفرسون سانتوس پریرا - شریف یونوس(، روسیه )اولگ استویانوسکی - آرتم 
یارزوتکین( و لهستان )بارتوش لویژاک - پیوتر کانتور( مقام های اول تا سوم را 

به دست آوردند.
برگزاری شایسته نخستین دوره تور جهانی ساحلی تایید فدراسیون جهانی 
والیبال )FIVB( را به همراه داشت تا جمهوری اسلامی ایران برای سه سال متوالی 
میزبان این رقابت ها شود. در دومین سال تور جهانی کیش تغییراتی نسبت به 
سال نخست ایجاد شد که سه ستاره شدن آن و افزایش 2٥ هزار دلاری جوایز 

از جمله آنان بود.
در تور جهانی سال 2٠١7 کیش، تیم های روسیه )نیکیتا لیامین - ویاچزلاف 
)اولگ  روسیه  و  لوزیاک(  بارتوش   - کانتور  )پیوتر  لهستان  کرازیلنیکوف(، 

استویانوفسکی - آرتم یارزوتکین( به مقام های اول تا سوم دست یافتند.
سومین دوره تور جهانی والیبال ساحلی به میزبانی جمهوری اسلامی ایران از یکم 

تا پنجم اسفندماه در جزیره کیش برگزار می شود.
بر اساس برنامه اعلام شده از سوی فدراسیون جهانی والیبال، تور جهانی کیش 

پنجمین رویداد ساحلی جهان در سال 2٠١8 هست.
تورهای جهانی والیبال ساحلی سال 2٠١8 با مسابقات چهار ستاره هلند از ١٣ 
تا ١7 دیماه در دو گروه مردان و زنان آغاز می شود. همچنین تور جهانی یک 
ستاره مردان و زنان استرالیا نیز از ١2 تا ١٥ بهمن و قبل از تور جهانی کیش 

برگزار می شود.

کارلوس کی روش در نخستین جلسه تمرینی تیم ملی در زمین 
پژوهشگاه صنعت نفت درباره فهرست تیم ملی و اینکه مهدی تارتار 
گفته از پارس جنوبی بازیکنی دعوت نشده است، گفت: نظر همه 
مربیان در مورد لیست تیم ملی مهم است اما ما نه تنها همه بازی ها 
را می بینیم بلکه عملکرد تک تک نفرات را زیر نظر داشته و آنالیز 
می کنیم. وی افزود: علاقه دارم که یکی دو بازیکن دیگر را هم به 
اردوی تیم ملی دعوت کنم اما برای این اردو شرایطش فراهم نبود 
اما در اردوی دسامبر که کوتاه مدت خواهد بود این کار را خواهم 
کرد. همان طور که در این اردو چند بازیکن جوان را دعوت کرده ایم 
تا آنها را زیر نظر بگیریم، هدف ما این است که معیارهای بهتری 

برای انتخاب نفرات مان داشته باشیم.
کی روش در مورد امکانات تیم ملی تصریح کرد: پس از 7 سال 
شرایط همانی است که بود. تأکید می کنم هر اردو یک چالش و 
مبارزه سخت برای ما خواهد بود. مهم ترین مطلبی که با آن روبه رو 
هستیم، بودجه مشخص برای حمایت از برنامه های تیم ملی نداریم. 
بازی ها را از دست می دهیم و باید تصمیمات لحظه آخری بگیریم. 
عربستان به خاطر بودجه ای که در اختیار دارد، گزینه های بهتری 

برای برگزاری بازی های دوستانه دارد و ما نمی توانیم.
سرمربی تیم ملی تصریح کرد: اردوهای گذشته و بازی دوستانه 
با روسیه و توگو را با ارتباطات شخصی خودم فراهم کردم و این بار 
هم برای بازی دوستانه با پاناما و ونزوئلا صحبت کرده ام. چون بودجه 
مشخصی نداریم، نمی توانیم آرزوهای هواداران تیم ملی را تحقق 
ببخشیم. وزیر ورزش و جوانان حمایت خود را از برنامه های تیم 
ملی انجام داده و صحبت از صعود تیم ملی به دور بعد جام جهانی و 
انجام هفت بازی دوستانه کرده، اما هنوز برنامه ها انجام نشده است.

کی روش ادامه داد: شما نظرم را پرسیدید و باید بگویم با همه 
سختی ها کار را جلو می بریم، اما باورکردنی نیست که در ماه نوامبر 

قرار داریم و هنوز بودجه مشخصی نداریم، باور این موضوع سخت 
است. وی گفت: ما دو دسته افراد داریم، نخست تعدادی از مربیان 
و بازیکنان زحمتکش که دستاوردی برای ارائه کردن دارند. افراد 
دیگری داریم که تنها با هجمه رسانه ای )پروپاگاندا( جلو می روند و 
دستاوردهای آنها استفاده از ارتباطات رسانه ای با دوستان شان است. 
متأسفانه این افراد به عنوان قهرمان معرفی می شوند. فدراسیون 
فوتبال از چه کسی حمایت می کند؛ از کسانی که بیشترین دستاورد 
یا کسانی که کار رسانه ای کرده و مدام در رسانه ها  را داشته 
صحبت می کنند؟ سرمربی تیم ملی ادامه داد: پولی را که متعلق به 
پاداش های تیم ملی بود ایشان برداشته است، پول را برای مصارف 
شخصی شان برداشته اند. فدراسیون از این »خانم« حمایت کرده 
و او کارش را انجام داد. ما نیاز به بازی های خوب و دوستانه برابر 
تیم هایی چون بلغارستان و پرتغال داریم، اما هزینه ها کجاست؟ 

پولی که در فیفا برای تیم ملی بوده، ناپدید شده است!
کی روش در پاسخ به سؤال خبرنگاری مبنی بر اینکه آیا پول 
حضور ایران در جام جهانی در حساب فدراسیون فوتبال واریز 
شده است یا نه، گفت: این پول متعلق به بازیکنان ایران در جام 
جهانی قبلی بود که در حساب فدراسیون فوتبال است. سرکار خانم 
طوری وانمود کردند که ایشان توانستند پول را بیاورند، به هیچ 
وجه این طور نیست و آن پول بازیکنان بود. فدراسیون از چه کسی 
حمایت می کند؛ از تیم ملی یا کسی که پروپاگاندا دارد؟ وی در 
پاسخ به این سؤال که منظورش چه کسی است، گفت: قبلًا گفتم 
نمی خواهم درباره این مسائل صحبت کنم، اما شما رسانه ها باید 
بپرسید که؛ پول آماده سازی تیم ملی کجاست؟ دیگر سؤال نپرسید 
تا کارم را انجام دهم. درباره هوا، چمن و قلب من می توانید سؤال 
بپرسید! من هم می توانم هجمه  رسانه ای برای خودم داشته باشم، 

اما خسته ام، می توانید درباره هوا از من سؤال بپرسید!

 کی روش:
 بودجه نداریم و نمی توانیم آرزوی هواداران را 

تحقق ببخشیم
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التهاب و گرفتگی سینوس ها به طور کلی به عنوان یک 
عفونت سینوسی شناخته می شود و می تواند دلایل مختلفی 
از جمله آلرژی داشتن به هوای درون و یا بیرون منزل داشتن 
رژیم های خاص غذایی مانند استفاده از لبنیات، گلوتن، و 

همچنین مواد افزودنی مصنوعی باشد.
بیوتیک ها،  آنتی  با  را  سینوسی  عفونت های  غربی،  طب 
استروئیدها، داروهای ضد التهابی و در برخی موارد با جراحی 
درمان می کند. اکثر این روش ها دارای ریسک بالا و هزینه های 
زیادی هستند و گاها می توانند زیان بار نیز باشند. اما روش های 
طبیعی برای خلاص شدن از شر دردهای سینوسی وجود 
دارد. در ادامه این مطلب شما را با سه مرحله اساسی و طبیعی 
آشنا می کنیم تا به طور طبیعی بتوانید از عفونت سینوس ها 
که معمولا با درد همراه است، خلاص شوید. این مراحل که 
خود دارای بخش هایی است، در اکثر موارد در خانه امکان 

انجام آن ها وجود دارد.
 مرحله اول: علائم را درمان کنید

اگر چه در بیشتر موارد بر طرف کردن علائم از درمان خود 
بیماری بهتر است، اما این بار قرار است با علائم مواجه شویم. 
معمولا هنگامی که دچار عفونت سینوسی می شویم احساس 
نگرانی از این وضعیت، بیشتر می شود. بنابراین قبل از تلاش 
برای از بین بردن عفونت های سینوسی باید به سیستم ایمنی 
خود امیدوار باشیم. اگر عفونت بیشتر از آن چیزی است که 
ما انتظار داریم، می توان مراحل بعدی را انجام داد تا علائم به 

وجود آورنده سینوس ها را بر طرف کنیم.
 ۱. نوشیدن فراوان مایعات

نوشیدن فراوان مایعات، به ویژه مایعات بدون قند همچون 
آب و چای داغ کم رنگ می تواند مخاط درون سینوس ها را 
روان کرده و همین امر باعث خارج شدن مخاط سینوس ها به 
درون بینی شده و دفع راحت آن از طریق سوراخ های بینی 
می شود. با این روش تحریک سینوس ها کاهش یافته و در 
نتیجه عفونت ها بر طرف می شوند. به هیچ عنوان نوشیدنی هایی 
دارای کافئین و قند را مصرف نکنید، چرا که این مواد باعث 
می شوند، مخاط درون سینوس ها غلیظ تر شده و در نتیجه با 
انباشته شدن درون فضای سینوس می توانند عفونت و درد 
فراوانی به وجود آورند. یادتان نرود سیگار کشیدن نیز می تواند 

مخاط سینوس ها را غلیظ کند.
۲ . دفع مخاط محبوس درون سینوس با استفاده از 

یک معجون
شما می توانید با استنفاده از فلفل تند قرمز، ترب کوهی، 
سرکه سیب و آبلیمو مخلوطی تهیه کنید تا از شر مخاط ایجاد 

شده درون سینوس ها راحت شوید.
3 . ماساژ صورت

وقتی که هیچ گزینه ای برای راحت شدن از درد حاصل از 
عفونت سینوس ها در دسترس نیست، می توانید ماساژ صورت 
را امتحان کنید. شما می توانید آن نواحی صورت را که درگیر 
سینوس ها هستند، به مدت 2 دقیقه ماساژ دهید، اگر این کار 
را به درستی انجام دهید، می توانید نفس راحتی بکشید. وقتی 
شما نواحی سینوسی روی صورت را ماساژ می دهید، گردش 
خون در آن نواحی شدت می یابد. این گردش خون می تواند 
روی مخاط دورن سینوس ها نیز اثر بگذارد، از این رو با رقیق 
شدن مخاط سینوس ها این مواد جاری می شوند و پس از آن 

شما دیگر دردی را احساس نخواهید کرد.

 ۴. بخار گرفتن )بخور دادن(
روغن  قطره  می توانید چند  غلیظ  مخاط  از  رهایی  برای 
اکالیپتوس و یا چند قطره نعناع فلفی را درون یک دیگ آب 
جوش بریزید، سپس سرتان را روی دیگ قرار داده و پشت 
سرتان را با یک حوله بزرگ محبوس کنید )بخور دادن( با دم 
و باز دم از راه بینی می توانید مخاط درون سینوس ها را رقیق 
و جاری کنید تا از درد حاصل از آن رهایی یابید. همچنین 
شما می توانید این قطرات روغنی را درون دستگاه بخار ساز 
بریزید، هوای خانه را با این روش معطر کنید و از مزایای آن 

بهرمند شوید.
۵. شستشوی بینی با آب نمک

اگر شما مستعد ابتلا به عفونت سینوس ها هستید، بهتر است 
با استفاده از آب نمک و یک سرنگ، سوراخ های بینی خود 
را به صورت مرتب شستشو دهید. در پاره ای از مواقع برخی 
مواد می توانند باعث کیپ شدن دهانه سینوس ها شوند. شما 
با این روش می توانید مجاری سینوس ها را پاک کنید. سعی 
کنید آب نمک شما بیش از اندازه شور نباشد و حتما آب را 
قبل از استفاده خوب جوشانید باشید، سپس وقتی خنک شد 
با استفاده از سرنگ های چند سی سی معمولی که در هر 
داروخانه ای یافت می شود، عمل شستشو را انجام دهید. لازم 
به تذکر است، از این روش نباید بیش از اندازه استفاده کنید، 
چرا که جداره داخلی بینی ممکن است، دچار حساسیت شود 
و همین امر می تواند باعث پاره شدن مویرگ های حساس 

داخل بینی شود.
۶. عصاره دانه گریپ فروت

عصاره دانه گریپ فروت )GSE( یک آنتی بیوتیک طبیعی 
است که از دانه های گریپ فروت خشک شده و یا پالپ آن 
را به صورت پودر تهیه می شود. شما می توانید از آن به عنوان 
یک اسپری بینی استفاده کنید. این ماده کمک می کند تا شما 
از سایر آلودگی های میکروبی داخل بینی و نواحی سینوسی 

خلاص شوید. این ماده همچنین از به وجود آمدن التهابات 
سینوسی جلوگیری می کند.

۷. ترکیب زردچوبه و ریشه زنجبیل
زرد چوبه یک ادویه بسیار عالی و معطر است. مردم هند 
و خاورمیانه از این ادویه برای طعم دار کردن غذا های شان 
استفاده می کنند. زردچوبه علاوه بر این که یک اکسید کننده 
عالی است، با دارا بودن کورکومین خاصیت ضد التهابی طبیعی 
نیز دارد. هنگامی که زردچوبه را با ریشه زنجبیل تند ترکیب 
کنید و درون چای داغ بریزید، جوشانده ای درست می شود 
که به انسداد مجاری سینوسی پایان داده و فشار را از روی 
سینوس ها بر می دارد. همچنین این جوشانده باعث می شود 
که راحت نفس بکشید. ریشه زنجبیل همچنین خاصیت 
آرام بخش کردن معده را نیز دارد، چرا که وقتی سینوس ها 
در موقع خواب فعال می شوند، مخاط شان را به درون معده 
می ریزند و این مخاط می تواند معده را دچار آشوب کند، از این 
رو خوردن زنجبیل در آرام کردن معده بسیار موثر خواهد بود.

 مرحله دوم : تقویت سیستم ایمنی بدن 
همان طور که می دانید، چندین راه برای قوی کردن سیستم 
ایمنی بدن وجود دارد که ما در ادامه به چند مورد از این 

موارد می پردازیم.
 C ۸. استفاده از ویتامین

ویتامین C به شکل قرص جوشان در بازار عرضه می شود و 
می توان گفت یکی از محبوب ترین مکمل هایی است که در 
داروخانه ها وجود دارد. ویتامین C می تواند سیستم ایمنی بدن 
را تقویت کند، از این رو روی سلامت کلی بدن تاثیرگذار است.

 ۹. استفاده از کد لیور اویل یا روغن کبد ماهی
روغن کبد ماهی سرشار از ویتامین های A و D و همچنین 
این روغن به کمک  امگا ٣ است. فراوری  اسیدهای چرب 
تخمیر کردن است، از این رو این ماده به مواد مغذی آسیبی 
نمی رساند. این ماده لیست بلند پایه از مزایا برای سلامتی 

انسان ها دارد. از جمله مزایای روغن کبد ماهی می توان به 
در  تعادل  روحیه،  تعادل  پوست،  کردن  شفاف  و  روشن 
هورمون های بدن و درمان اختلالات ایمنی بدن اشاره کرد. 
شما می توانید از این ماده برای برطرف کردن عفونت های 

سینوسی نیز بهره ببرید.
 ۱۰. استفاده از روغن پونه کوهی

فقط کافی است روزانه یک قطره روغن پونه کوهی را درون 
یک فنجان آب یا چای بریزید و بخورید. این کار تاثیر زیادی 
بر روی سلامت شما خواهد داشت. روغن پونه کوهی نه تنها 
خواص ضدباکتری، ضد ویروسی و ضد قارچی دارد، بلکه از 
نظر موضعی برای مبارزه با زخم های سرد، قارچ ناخن و شوره 
سر نیز بسیار مفید است. روغن پونه می تواند به عنوان یک 
جایگزین مناسب برای بخور دادن نیز مورد استفاده قرار گیرد. 
شاید این ماده به خوشایندی بخور اکالیپتوس و یا نعناع نباشد، 

اما خواص درمانی بسیار موثری دارد.
 مرحله سوم : از بین بردن علل به وجود آمدن درد سینوس 
اگر شما از درد و سوزش در نواحی سینوس رنج می برید. 
ممکن است عوامل محیطی و رژیم غذایی تان دلیل این کار 
باشد. در ادامه شما را باچند مورد که با به وجود آودن درد 

سینوس رابطه دارند، آشنا می کنیم.
۱۱. موارد آلرژی زای درون ساختمان

حشرات، حیوانات، گرد و غبار و گرده های گل رایج ترین 
عوامل تحریک کننده هستند که موجب التهاب و گرفتگی 
سینوس ها می شوند. ساده ترین راه حل و رفع چنین مشکلاتی 
استفاده از یک سیستم هوای مرکزی در داخل خانه و یا 
محیط کار است. اگر خانه شما از سیستم مرکزی فیلتر هوا 
برخوردار است، سعی کنید ماهی یک بار فیلتر را بررسی کنید، 
در صورت کثیف بود آن را تمیز و یا تعویض کنید. حیوانات 
خانگی خود را در خارج از منزل نگهداریی کنید تا از مشکلاتی 
که ممکن است از طریق آن ها به شما سرایت کند جلوگیری 
کرده باشید. گاهی اوقات آلرژن های محیطی در مجاری هوایی 
شما پنهان می شوند؛ با تمیز کردن کانال های هوا می توانید از 

وجود چنین مواد آلرژی سازی خلاص شوید.
۱۲. آلرژن های موجود در هوای آزاد

گرده، دود حاصل از اگزوز ماشین و کارخانه جات و هم چنین 
گرد و غبار پراکنده در هوا می توانند عوامل رایج در ایجاد 
گرفتگی سینوس ها باشند، چرا که اگر فردی به آن ها آلرژی 
داشته باشد، می تواند روی عملکرد طبیعی سینئس هایش 
تاثیر نامطلوب بگذارد. از این روی سعی کنید، در روزهایی که 
هوا آلوده است از ماسک های فیلتردار تایید شده، استفاده کنید 

تا به میزان قابل توجه ای از این آلرژن ها فاصله داشته باشید.
۱3. ریز مغذی ها

آلرژی و حساسیت ها ممکن است، از مواد غذایی به وجود 
بیایند. برخی افراد با مصرف مواد گلوتن دار، لبنیات و قند دچار 
عفونت های سینوسی می شوند. اگر با مشکلات مکرر سینوسی 
روبه رو هستید، در حد امکان چنین رژیم های غذایی را حذف 
کنید. البته، شما مجبور نیستید، هر بخشی از سه مرحله بالا 
را دنبال کنید. یک یا دو مورد از هر لیست را امتحان کنید تا 
ببینید چه چیزی برای شما مناسب تر است و با کدام روش 
به جواب خود می رسید. وقتی مطمئن شدید که اشکال کار 
سینوس های شما از کجاست، هر وقت دچار درد سینوس 

شدید آن مرحله که برای شما کارساز بود را اجرا کنید.

 

فناوری  و  مواد  علوم  آزمایشگاه های  در  محققان 
فدرال سوئیس )Empa( موفق به توسعه یک پارچه 
نورانی جدید شده اند که می تواند برای تولید لباس 
خواب نوزاد استفاده شود و کودکان مبتلا به زردی را 

در نور احاطه کند.
زیادی  زمان  زردی می بایست  به  مبتلا  کودکان 
امر  این  بگذرانند که  نورانی  "انکوباتور"  در یک  را 

کودک  زیرا  نیست  مطلوب  خانواده ای  هیچ  برای 
باید از والدین دور شود و وقت خود را در یک جعبه 

شیشه ای صرف کند.
جدید  فناوری  این  توسعه  با   ،Empa محققان 

مشکل والدین را برطرف کرده اند.
آنها برای تولید این فناوری جدید فیبرهای نوری 
که از رشته معمولی پهن تر نیستند را در پارچه های 

سنتی تعبیه کردند.
مانند  و  کرده  آسان  را  آن  از  استفاده  کار  این 
لباس های دیگر کودک، احساس راحتی را منتقل 
می کند و همچنین برای والدینی که در طول درمان 

کودکانشان از آن استفاده می کنند طبیعی است.
از آنجایی که در این لباس از چراغ های ال ای دی کم 
قدرت به عنوان منبع نور استفاده می شود، باتری های 
کوچک برای نیرو دهی به آن ها کافی است. این به 
این معنی است که لباس به منبع دیگری برای شارژ 

نیاز ندارد.
در این فناوری فیبرهای نوری به آرامی و با دقت 
خم می شوند و از خمیدگی ها نور به بیرون راه پیدا 

می کند.
این فیبرها در صورت خم نشدن نیز نور را از یک 

طرف به طرف دیگر انتقال می دهند.
یرقان یا زردی )Icterus یا Jaundice( به  معنی 
و  چشم  صلبیه  پوست،  شدن  زرد  و  رنگ  تغییر 
غشاهای مخاطی ناشی از بالا رفتن بیلی روبین خون 
بوده که زردی نوزادی ناشی از بالا رفتن بیلی روبین 

مستقیم یا غیرمستقیم است.

ذرت تراریخته ضد پیری تولید شدلباسی که زردی نوزادان را درمان می کند!
دانشمندان آمریکایی از طریق انتقال ژنی از یک باکتری به ذرت، توانستند سطح 
متیونین ذرت را که رشد و ترمیم بافت ها را تسریع و پیر شدن سلول ها را کند 

می کند، بهبود ببخشند.
اصلاح ژنتیکی ذرت در جهت بالا بردن ارزش غذایی آن می تواند برای میلیون ها 
نفر از مردم در سرتاسر جهان سودمند باشد و گام مؤثری را در جهت کاهش 
گرسنگی و سوء تغذیه بردارد. در همین راستا، دانشمندان دانشگاه راتگرز آمریکا، 
توانستند با انتقال ژنی از یک باکتری به گیاه ذرت به روشی برای افزایش اسیدآمینه 

مهم متیونینیک و ارزش غذایی این گیاه دست یابند.
توماس لوستک از محققین این پروژه دراین باره می گوید: »متیونین یکی از 9 
اسیدآمینه مهمی است که بدن انسان برای رشد و ترمیم بافت ها به آن احتیاج دارد. 
گوگرد موجود در متیونین از سلول ها در برابر آلاینده ها حفاظت می کند، پیر شدن 

سلول ها را به تأخیر می اندازد و برای جذب سلنیم و روی ضروری است.«
به گفته جوچیم مسینگ که نویسنده ارشد این تحقیق است، سالانه چند میلیارد 
دلار صرف تولید متیونین مصنوعی برای اضافه کردن آن به بذر ذرت دامی می شود 

که این فرایند مستلزم صرف هزینه و انرژی فراوانی است.
تیم تحقیقات دانشگاه راتگرز، ژن یک باکتری اشریشیا کلی )E. coli( را به ژنوم 

گیاه ذرت اضافه کرده و سپس چند نسل از این ذرت را کشت کردند.
این تحقیق نشان داد که با استفاده از این روش می توان میزان متیونین را در دانه 
ذرت به میزان ٥7 درصد افزایش داد. همچنین در آزمایش دیگری که در دانشگاه 
راتگرز روی غذای طیور انجام گرفته، نتیجه این بود که ذرت فوق که از طریق اصلاح 

ژنتیکی تولید شده، برای این جانوران مغذی است.
مسینگ اشاره کرده است که »نتیجه جالب و مهم دیگری که از این پژوهش 
به دست آمده این است که این روش غنی سازی، هیچ تأثیر منفی بر رشد گیاه ذرت 

نداشته است.«

بررسی وضعیت رشد مغزی نوزادان نارس با 
"هوش مصنوعی"

محققان دانشگاه هلسینکی و بیمارستان دانشگاه هلسینکی، موفق به توسعه 
اولین نرم افزار "هوش مصنوعی" )AI( شدند که قادر است بلوغ مغزی نوزادان 

زودرس را برآورد کند.
این نرم افزار اندازه گیری های الکتروانسفالوگرافی )EEG( یا همان نوار مغزی که 
از نوزادان نارس به منظور محاسبه و بلوغ عملکرد مغز گرفته شده را تفسیر می کند.

این نرم افزار با استفاده از یادگیری ماشینی، بلوغ مغز را دقیق تر از روش های 
معمول موجود برآورد می کند.

پیش از توسعه نرم افزار هوش مصنوعی، نوار مغزی بهترین روش مورد استفاده 
پزشکان بود اما این تکنولوژی پزشکان را قادر می سازد تا به صورت بسیار دقیق تری 

بتوانند بلوغ مغزی نوزادان را محاسبه کنند.
از هر ١٠ تولد، یکی از آنها تولد زودرس بوده و این یکی از دلایل مهم برای 

نگهداری نوزادان در "بخش مراقبت های ویژه نوزادان" )NICU( است.
علاوه بر این، سایر عوارض ناشی از زایمان زودرس رشد مغز را به تاخیر می اندازد. 
به همین ترتیب، داشتن یک ابزار برای نظارت بر رشد مغزی نوزادان، یک پیشرفت 

در مدیریت و درمان نوزادان نارس محسوب می شود.
نوزادان زودرس عموماً در معرض خطر ناتوانی در رشد ذهنی و جسمی هستند 

و زایمان زودرس از مهمترین عوامل مرگ و میر نوزادان در سطح جهان می باشد.

سیستم جدیدی که محققان دانشگاه واشنگتن ابداع کرده اند، می تواند رمزهای 
عبور را در لباس های مغناطیسی ذخیره کند و اجازه دهد تا درب ها و رایانه ها فقط 

با لمس آستین لباس به یک حسگر باز شوند.
تیمی از دانشگاه واشنگتن یک سیستم ابداع کرده که می توان قفل درب ها و 

رایانه ها را تنها با استفاده از آستین لباس باز کرد.
این سیستم به رمزهای عبور اجازه می دهد تا در لباس شما ذخیره شوند. در 
واقع لباس دارای یک تکه پارچه مغناطیسی است که می تواند توسط سنسورهای 

درب یا دستگاه ها خوانده شود.
لباس های  و  سلامت  از  مراقبت  مچ بندهای  ساخت  برای  پارچه ها  این  از 
خورشیدی استفاده می شود، اما تیم تحقیقاتی متوجه شد که این مواد تنها برای 
تولید سیگنال های الکتریکی مفید نیستند، بلکه برای ذخیره داده های دیجیتال نیز 

مانند هارد دیسک می توان آن را مورد استفاده قرار داد.
کدها را می توان به وسیله سایش آهن ربا بر روی آنها برای ایجاد یک یا صفر در 
بخش های خاص، نوشت که بعدا می تواند توسط یک مغناطیس سنج ساده برای 

تایید یک سیگنال مشخص و دسترسی به رایانه یا تایید پرداخت خوانده شود.
شاید مهم ترین ویژگی این است که تمام دستگاه های الکترونیکی فقط قابلیت 
خواندن داده دارند، بنابراین لازم نیست آنها را در لباس خود قرار دهید. به این 

معنی که مواد را می توان بدون نگرانی آن را به ماشین لباسشویی سپرد.
البته کدها بعد از شستشو زیاد قابل استفاده نخواهند بود، اما در آزمایش ها 
محققان دریافتند که این پارچه پس از یک شستشوی کامل، خشک شدن و اتو 

شدن تا دمای ١6٠ درجه سانتی گراد همچنان داده ها را حفظ می کند.
"شیام گولاکوتا"، نویسنده ارشد این مطالعه می گوید: این کاملا یک طراحی 
بدون دخالت الکترونیک است که بدان معنی است که شما می توانید پارچه 
هوشمند را اتو کنید یا آن را در ماشین لباسشویی و خشک کن قرار دهید. شما 
می توانید به این پارچه به عنوان یک دیسک سخت نگاه کنید. شما در واقع این 

ذخیره سازی داده ها را روی لباس هایی که در حال پوشیدن آن هستید، انجام 
می دهید.

محققان علاوه بر این که پارچه مغناطیسی را در آستین پیراهن تعبیه کردند، 
یک کراوات، کمربند، گردنبند و دست بند نیز ساختند که همگی می توانند داده 

ذخیره کنند.
البته این سیستم بدون مشکل نیست. همانطور که هر کسی ممکن است تصادفا 
اطلاعات یک کارت کلید هتل را با قرار دادن آن در کیف پول خود کنار یک کارت 
اعتباری پاک کند، سیگنال مغناطیسی هم می تواند تحت شرایطی ضعیف شود و 

کارایی آن با گذشت زمان کاهش یابد.
بازیابی  مجددا  بار  چندین  می تواند  پارچه  که  است  این  آن  قوت  نقطه 

)مغناطیسی( شود.
یک قابلیت دیگر این سیستم این است که محققان نشان دادند که با استفاده 
از قابلیت تشخیص حرکت، می توان از این پارچه برای برقراری ارتباط با گوشی 

هوشمند استفاده کرد.
آنها تکه های پارچه مغناطیسی را در نوک انگشتان دستکش تعبیه کردند و 
نشان دادند که مغناطیس ساخته شده در تلفن می تواند شش جهت حرکتی 

مختلف را تشخیص دهد.
تلفن در 9٠ درصد مواقع سیگنال صحیح را گرفت و حتی در داخل جیب نیز 

کار کرد.
جاستین چان، یکی از محققان می گوید: با استفاده از این سیستم، ما می توانیم 
به راحتی با دستگاه های هوشمند ارتباط برقرار کنیم، بدون آنکه آنها را از جیب 

خود بیرون بیاوریم.
در ادامه، محققان قصد دارند پارچه های خود را توسعه دهند که می تواند یک 
میدان مغناطیسی قوی ایجاد کند که به آنها اجازه می دهد داده ها را با تراکم 

بیشتری ذخیره کنند.

قفل درب ها را با آستین لباستان باز کنید!

برای رهایی از درد عفونت های سینوس این روش ها را امتحان کنید

از فواید اثبات شده آلوئه ورا برای سلامت ۱۳ درمان طبیعی برای رهایی از درد سینوزیت 

آلوئه ورا یکی از مواد تشکیل دهنده پر استفاده در آرایه ای از محصولات غذایی، 
دارویی و آرایشی و بهداشتی مختلف است. ژل آلوئه ورا، آب یا قرص های آلوئه ورا و 

محصولات آرایشی مختلف حاوی این ماده طبیعی هستند.
 آلوئه ورا هزاران سال است که به صورت گسترده در محصولات آرایشی و دارویی 
استفاده می شود. در حقیقت، آلوئه ورا در مصر باستان به عنوان »گیاه جاودانگی« 

شناخته می شد و در دنیای مدرن نیز محبوبیت آن رو به افزایش است.
امروزه، پژوهشگران در سراسر جهان عناصر مختلف گیاه آلوئه ورا را مطالعه می 
کنند و تلاش می کنند تمام فواید آن را شناسایی و رمزگشایی کنند. مطالعات 
صورت گرفته طی چند سال گذشته در مورد خواص درمانی آلوئه ورا بسیاری از 

فواید این محصول را ثابت کرده اند.
پشتیبانی از سلامت دهان و دندان

آلوئه ورا برای سلامت دهان و دندان مفید است. این محصول می تواند به واسطه 
خواص ضد باکتری و ضد میکروب خود دندان ها و لثه ها را سالم نگه دارد. همچنین، 
آلوئه ورا حاوی ویتامین ها و مواد معدنی است که از سلامت لثه ها حمایت می کنند.

افزون بر این، شیره آلوئه ورا حاوی آنتراکینون هایی است که به طور فعال از طریق 
اثرات ضد التهابی طبیعی درد را درمان و کاهش می دهند.

برای پشتیبانی از سلامت دهان و دندان، تنها لثه های خود را با ژل آلوئه ورای 
تازه ماساژ دهید. همچنین، نوشیدن منظم آب آلوئه ورا به تقویت و حفظ سلامت 

دندان ها کمک می کند.
تنظیم سطوح قند خون

آلوئه ورا برای کاهش سطوح قند خون در افراد مبتلا به دیابت یا آنهایی که در 
معرض خطر ابتلا به بیماری قرار دارند، مفید است. آلوئه ورا می تواند سطوح قند 
خون و همچنین نوروپاتی محیطی )بی حس شدن دست ها و پاها( مرتبط با دیابت 

را کاهش دهد.
همچنین، آلوئه ورا برای افرادی که در معرض خطر ابتلا به دیابت نوع 2 قرار دارند، 

که این شرایط به نام پیش دیابت شناخته می شود، مفید است.
احتیاط: اگر برای درمان دیابت دارو مصرف می کنید، از مکمل های آلوئه ورا 

استفاده نکنید.
کاهش کلسترول بالا 

آلوئه ورا می تواند سطوح کلسترول بالا را نیز کاهش دهد. هنگامی که به صورت 
خوراکی مصرف می شود، آلوئه ورا می تواند کیفیت خون را افزایش داده و همچنین 
سطوح کلسترول بد )LDL( را کاهش و سطوح کلسترول خوب )HDL( را افزایش 

دهد.
کاهش کلسترول بد و افزایش کلسترول خوب به ارتقا سلامت قلب کمک می کند 
و خطر حملات قلبی و سکته های مغزی را به میزان قابل توجهی کاهش می دهد.

 تسکین سوزش سر دل 
شما می توانید از آب آلوئه ورا برای درمان سوزش سر دل استفاده کنید. این 
محصول سوزش سر دل را با کاهش التهاب و بهبودی دستگاه گوارش کنترل می 

کند.
به گزارش گروه سلامت عصر ایران ،همچنین، آلوئه ورا به کنترل ترشح اسید در 
معده کمک می کند. آلوئه ورا نه تنها با سوزش سر دل، بلکه با زخم های معده نیز 

مقابله می کند و از بزرگ شدن آنها جلوگیری می کند.
آلوئه ورا به کاهش شدت بیماری رفلاکس معده )GERD( و تسکین دیگر 

مشکلات مرتبط با گوارش نیز کمک می کند.
برای کسب بهترین نتیجه یک چهارم فنجان آب آلوئه ورا را حدود نیم ساعت پیش 
از غذا خوردن بنوشید. برای تهیه آب آلوئه ورا، یک قاشق غذاخوری ژل آلوئه ورا را 

در یک فنجان آب پرتقال یا آب ساده ترکیب کنید.
احتیاط: بیش از دو قاشق غذا خوری ژل آلوئه ورا در روز مصرف نکنید، زیرا می 

تواند موجب ابتلا به اسهال و درد شکمی شود.
درمان آکنه 

آلوئه ورا سرشار از خواص ضد باکتری است و می تواند به مبارزه با باکتری های 
مسئول آکنه کمک کند. همچنین، این محصول التهاب پوستی را کاهش می دهد.

چند بار در روز ژل آلوئه ورای تازه را به صورت مستقیم روی قسمت های تحت 
تاثیر قرار گرفته با آکنه بمالید.

محافظت پوست در برابر پرتوهای خورشید 
قرار گرفتن در معرض پرتوهای فرابنفش خورشید می تواند آسیب دیدگی پوست 
را موجب شود. این شرایط می تواند موجب آفتاب سوختگی، بروز چین و چروک ها 

و حتی ابتلا به سرطان پوست شود.
آنتی اکسیدان ها و ویتامین های موجود در آلوئه ورا با حفظ رطوبت و مبارزه با 
آسیب رادیکال های آزاد ممکن است به محافظت از پوست کمک کنند. ترکیبات 
موجود در آلوئه ورا نه تنها اثرات پرتوهای فرابنفش خورشید را خنثی می سازند، بلکه 
به ترمیم آسیب ناشی از این پرتوها نیز کمک می کند. این شرایط به پیشگیری از 

بروز خطوط و چین و چروک های پوست کمک می کند.
درمان سوختگی های جزئی 

با استفاده از ژل آلوئه ورا می توانید روند بهبودی سوختگی های جزئی را تسریع 
کنید. آلوئه ورا دارای خواص مرطوب کنندگی و ترمیم بافت است، که می تواند به 

بهبودی سوختگی ها کمک کند.
سازمان غذا و داروی آمریکا پماد آلوئه ورا را به عنوان یک داروی بدون نسخه برای 

درمان سوختگی پوست تایید کرده است.
ژل آلوئه ورا را با اندکی زردچوبه ترکیب کرده و دو یا سه بار در روز روی ناحیه 

تحت تاثیر قرار گرفته بمالید.
تقویت رشد مو 

 A، آلوئه ورا به تقویت رشد مو کمک می کند. این محصول حاوی ویتامین های
C و E است که به جایگزینی سلولی کمک کرده و رشد سلولی سالم و درخشش 

مو را تشویق می کند.
همچنین، آلوئه ورا جریان خون به پوست سر را افزایش می دهد، که این شرایط 
به فولیکول های مو برای دریافت مواد مغذی ضروری مورد نیاز برای رشد سالم و 

قوی مو کمک می کند.

یک متخصص قلب  مطرح کرد

کودکان ارتباط بیماری های قلبی کودکان با 
کبودی لب ها 

متخصص قلب کودکان گفت: بهترین روش تشخیص بیماری های قلبی در سنین 
نوزادی توجه به لب ها و زیر ناخن کودکان است که اگر این دو ناحیه حالت کبودی 

داشته باشد ممکن است نوزاد به بیماری قلبی مبتلا شده باشد. 
محمدرفیع خورگامی، فوق تخصص قلب کودکان اظهار داشت: قلب مانند یک 
الکتروموتور عمل می کند و با جریان الکتریکی پمپاژ خون را انجام می دهد که اگر 
این سیستم به دستی عمل نکند ممکن است عمل پمپاژ خون با تندی یا کندی 
صورت گیرد. احساس سرگیجه و از دست رفتن هوشیاری معمولاً با تپش قلب بروز 
می کند همچنین استرس شدید، بیماری های عمومی بدن، کم خونی و اختلالات 

تیروئید می تواند باعث بروز تپش قلب شود. 
وی گفت: اگر تپش قلب به صورت ناگهانی بروز کند خطرناک خواهد بود. 
همچنین درد شدید ناحیه سینه، حالت تهوع و تعریق زیاد از جمله نشانه های 
بیماری قلبی است لذا توصیه می شود این کودک با مراجعه به پزشک و انجام 

 آزمایش های کم خونی و اختلالات تیروئید از نبود بیماری قلبی اطمینان یابد.
این متخصص قلب و عروق تصریح کرد: بیماری های مادرزادی قلب به دو دسته 
تقسیم می شود که یکی از نشانه های آنها کبودی لب هاست که لازم است مادران 
در دوران نوزادی و شیرخوارگی به این موضوع دقت داشته باشند. بهترین روش 
تشخیص بیماری های قلبی در سنین نوزادی توجه به لب ها و زیر ناخن کودکان 
است که اگر این دو ناحیه حالت کبودی داشته باشد ممکن است نوزاد به بیماری 
قلبی مبتلا شده باشد.  خورگامی در پایان گفت: سردی هوا، گریه بیش از حد 
کودک نیز باعث کبودی لب ها خواهد شد که این موضوع نشان دهنده بیماری قلبی 
نیست و معمولاً علایم کبودی که به دلیل بیماری های قلبی است در زمان استراحت 

یا شیر خوردن نوزاد بروز می کند. 

تحقیقات نشان می دهد سفرهای فضایی طولانی 
مدت به مغز فشار می آورد. طبق تحقیقی جدید که در 
نیوانگلند انجام شده، سفرهای فضایی به مغز انسان فشار 
می آورد. در همین راستا محققان با استفاده از MRI از 
مغز فضانوردان قبل و بعد از ماموریت های فضایی با 
مدت های مختلف تصویربرداری کردند. این اسکن ها 
نشان دهنده تغییرات مغزی در بیشتر فضانوردان پس 

از ماموریت های فضایی بلند مدت بود.

این  در  فلوردا  دانشگاه  استاد  سیدلر  ریچل 
مایع  افزایش  رسد  می  نظر  به  گوید:  می  باره 
سربرواسپینال)cerebospinal( و تغییری در سمت بالا 
در جمجمه به وجود می آید.  افزایش این مایع سبب 
فشرده شدن مغز می شود و بنابراین فضای میان بخش 
های مغز کاهش می یابد. البته باید  مطالعات بیشتری 
برای ماندگاری این تغییرات انجام شودو همچنین مدت 

زمان سفر فضایی نیز تاثیرگذار است.

سفر فضایی به مغز فشار وارد می کند
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آیت الله مکارم شیرازی با اشاره به جایگاه ویژه شهر مقدس قم در کشور، به رفع 
مشکلات این شهر تأکید کرد و گفت: من به دولتی ها هم گفتم باز هم می گویم 
باید یک ردیف بودجه حسابی برای قم در نظر گرفته شود،  هیچ شهری نیز نمی 

تواند نسبت به این کار ایراد بگیرد، چون قم با بقیه جاها فرق دارد. 
  این مرجع تقلید روز پنجشنبه در دیدار با رئیس و اعضای شورای اسلامی 
شهر قم اظهارداشت :برای اینکه به قم خدمت کرد باید نخست قم شناسی نمود، 
و سوابق تاریخی شهر، موقعیت امروز و تاثیر گذاری آن در داخل و خارج کشور را 
دانست، و اگر متناسب با جایگاه این شهر و نقشی که به عنوان خاستگاه انقلاب 
اسلامی دارد، شناخت خوبی پیدا کنیم، آن وقت خوب می شود، برای آن کار کرد. 
آیت الله مکارم شیرازی همچنین افزود: ما در آینده سمیناری را برای معرفی قم 
خواهیم گذاشت، تا آگاهی همگان نسبت به این شهر افزایش پیدا کند. وی در 
ادامه با تاکید بر اینکه درآمدهای شهرداری به یقین نمی تواند به تنهایی مشکلات 
شهر را حل کند، افزود: این اصل به رسمیت شناخته شده مبنی بر اینکه شهرداری 
از محل درآمدهای خود هزینه های شهر را تامین کند، اصل بی اساسی است، و 
هر چند ممکن است این اصل بر یک شهری مانند تهران مصداق پیدا کند ، ولی 
در همه شهرها صادق نیست. این مرجع تقلید اضافه کرد: نیمی از ساختمان های 
شهر قم فرهنگی و دینی است و شهرداری نمی تواند از آنها پولی بگیرد و حتی 
باید یک پولی نیز به آنها بدهد، و درآمدهای شهرداری به اندازه ای نیست که 

انتظارهای قم را برآورده کند.
وی گفت: من به دولتی ها هم گفتم باز هم می گویم باید یک ردیف بودجه 
حسابی برای قم در نظر گرفته شود، هیچ شهری نیز نمی تواند نسبت به این کار 

ایراد بگیرد، چون قم با بقیه جاها فرق دارد.
وی با اشاره به موضوع ساخت و سازهای نامناسب در قم افزود: یکی از ساخت و 
سازهایی که به آن توجه نمی شود برج های نیمه کاره این شهر است، همه جای 
شهر از جمله از خیابان شهدا تا شهرک پردیسان یک برج بالا رفته و چهره شهر 
را خراب کرده است، من به شهردار نیز گفتم که از کسانی که قصد ساخت دارند، 

بیش از صدور پروانه یک تعهد بگیرید.

آیت الله مکارم شیرازی افزود: کسانی که اقدام به ساخت و ساز می کنند، می 
گویند ما ابتدا یک اسکلت می سازیم، و بعد یک مشتری پیدا می کنیم، و آن را به 
فروش می رسانیم، این ها واقعا نمای شهر را زشت کرده است. باید مشخص شود 
کسانی که می خواهند ساختمانی را بسازند استعداد کافی دارند، و اگر استعداد 

کافی ندارد نباید بسازند. 
این مرجع تقلید بناهای فرسوده و قدیمی را نیز از معضل های مهم شهر قم 
ذکر کرد، و افزود: بناهای فرسوده واقعا از مشکلات مهم شهر است، لازم نیست 
الان بودجه ای را پیدا کنیم و مشکل کل بناهای فرسوده را حل کنیم، بلکه باید 

امتیازها برای ساخت بناهای فرسوده بیشتر شود.
آیت الله مکارم شیرازی درادامه با اشاره به زلزله خیز بودن قم گفت: قم روی 
خط زلزله است و خدای ناکرده اگر زلزله ای بیاید، فاجعه ایجاد می کند ، علاج 
واقعه را باید قبل از وقوع آن کرد، باید به صورت تدریجی برای ساخت بناهای 

فرسوده جلو بروید. 
وی با اشاره به طرح منوریل قم، اضافه کرد: این طرح نیز منظره بدی پیدا کرده، 
کنار حرم حضرت معصومه)س( قرار دارد و مردم می آیند نگاه می کنند بالاخره 
یک روز باید تکلیفش معلوم شود، پول هنگفتی برای آن خرج شده و منظره شهر 

را نیز انصافا خراب کرده است.
اجرای طرح منوریل قم از سال ١٣89 در بستر رودخانه قمرود قم آغاز شد که 
در مرحله نخست این طرح از پارک سوار شمالی قم تا مصلی قدس با فعالیت 

کارشناسان و مهندسان داخلی در حال احداث است.
در طول 6.8 کلیومتری مرحله نخست طرح منوریل قم، هشت ایستگاه از جمله 
ایستگاه پایانه، فرهنگیان، امام موسی صدر، پل رضوی، پل شهید رجایی، شهید 

مطهری، مطهر و مصلی در نظر گرفته شده است.
آیت الله مکارم شیرازی در بخش دیگری از سخنان خود با ضروری دانستن 
احصاء علل و عوامل نارضایتی های مردم از مدیریت شهری افزود: شهرداری باید 
ببیند، مردمی که به شهرداری مراجعه می کنند عوامل نارضایتی آنها چیست؟ اگر 
حق می گویند به درد آنها برسد و اگر توقع زیاد دارند آنها را توجیه کند ، مدیریت 

بدون عزم و اراده نه در مدیریت شهری بلکه در هیچ کجای دیگر کارایی ندارد.آ
وی با بیان اینکه وظیفه شهرداری فقط عمران و آبادی ظاهر شهر نیست، گفت: 
آبادی فرهنگی شهر بویژه برای قم که یک شهر به تمام معنا فرهنگی است، نیز 
مهم محسوب می شود، باید به مراکز فرهنگی کمک کرد، تولید کرد، تاسیس 
کرد، البته همه این مسائل دست شهرداری نیست مقداری آن نیز دست اطلاعات، 
دستگاه قضایی و استانداری است، باید همه دست در دست هم داده و این بار را 

به مقصد برسانند. 
وی ادامه داد: شهر باید آبرومند شود نواقص آن برطرف، و به عمران و آبادی 
و کتابخانه و امثال اینها کمک شود، در گذشته وظیفه شهرداری را فقط ظاهر 
شهر می دانستند ولی بعدها فهمیدند اشتباه است باید مسائل فرهنگی را نیز جزو 

وظایف شهرداری دانست.
آیت الله مکارم شیرازی درادامه با انتقاد از سازمان نظام مهندسی به خاطر تهیه 
نامطلوب نقشه های ساختمانی اذعان داشت: سازمان نظام مهندسی یک نقشه 
به مردم می دهد، ولی مردم از آن ناراضی هستند و باید خودشان یک مهندس 
پیدا کنند تا برای آنها نقشه دلخواهشان را طراحی کند و این مساله نیز به یک 

معضل تبدیل شده است. 
وی با ارایه راهکاری برای حل این مشکل گفت: شهرداری مهندسان لایقی را 
انتخاب کند، و به مردم بگوید یکی از آنها را برای طراحی نقشه ساختمان خود 
انتخاب کنید، و رابطه صاحب کار با همان مهندسی باشد که خود انتخاب کرده 

است. 
تاکید بر حمایت مدیریت شهری از ساخت فرودگاه در قم

آیت الله ناصر مکارم شیرازی از مراجع تقلید  دربخش دیگری ازسخنان خود 
،نداشتن فرودگاه را برای قم یک معضل مهم دانست، و ضمن ، گفت: بسیاری از 
زائران داخلی و خارجی به خاطر نبودن فرودگاه در قم امکان سفر به این شهر 

را ندارند. 
وی افزود: بدانید اگر این فرودگاه ساخته شود چهره قم عوض خواهد شد، چون 
طبق اطلاعاتی که من دارم خیلی ها از خارج و داخل کشور دوست دارند به این 

شهر سفر کنند، ولی به دلیل نبود فرودگاه از سفر منصرف می شوند.
آیت الله مکارم شیرازی گفت: این بسیار بد است که کاشان فرودگاه داشته باشد 
اما قم با ویژگی های خاص نداشته باشد، فرودگاه آبروی شهر است ، کمک کنید 

تا به نتیجه برسد.
رئیس شورای اسلامی شهر قم:

واقف به انتظارات و توقع های به حق مردم شهر قم هستیم 
رئیس شورای اسلامی شهر قم نیز در این دیدار وفاق، همدلی و هماهنگی را 
یکی از مسائلی دانست که شورای پنجم به آن اعتقاد قلبی دارد.عبدالله جلالی 
افزود: برنامه محوری از ایده های اساسی شورای پنجم و مدیریت شهری است و 
در این راستا چشم اندازهای افق بیست ساله قم ١٤١٤ و افق پنج ساله قم ١٤٠٠ 
نیز تهیه و تدوین شده و برنامه های سالیانه برشی از برنامه ٥ ساله است.وی ادامه 
داد: ما در شورای اسلامی این جایگاه را امانت می دانیم و معتقدیم با تمام وجود از 
این امانت حفظ و حراست کنیم، رویکرد شورا این است که مدافع مردم و پشتیبان 
شهرداری و مدیریت شهری باشد تا کار در عرصه های مختلف به خوبی مدیریت 
شده و پیش برود.رئیس شورای اسلامی شهر قم اذعان کرد: به انتظارها و توقع 
های به حق مردم با توجه به عقب ماندگی های شهر قم واقف هستیم، و نگاه ما 
این است که در بحث خدمات شهری با رویکرد توسعه ای، خدمات متوازن در تمام 
سطوح شهر بویژه در مناطق کم برخوردار و محروم برقرار باشد، تا آنها نیز بتوانند 
در ابعاد مختلف رشد و ارتقاء پیدا کنند.جلالی تعیین اولویت ها بر اساس ظرفیت 
ها و منابع موجود را اساس کار شورای شهر پنجم عنوان کرد، و افزود: ما به این 
موضوع که نیازها و خواسته ها نامحدود ولی منابع محدود است به خوبی واقف 
هستیم، از این رو اولویت ها را احصا کرده و آنها را دنبال می کنیم، تا با هماهنگی 

مدیریت شهری و شهرداری به سرانجامی رسانده شود.

آیت الله مکارم شیرازی در دیدار با رئیس و اعضای شورای اسلامی شهر قم :

دولت باید یک »ردیف بودجه حسابی« برای قم در نظر بگیرد
مدیرعامل منطقه سلفچگان قم: 

87 درصد واحدهای مستقر در منطقه ویژه 
سلفچگان فعال هستند 

مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان قم گفت: 87 درصد واحدهای صنعتی 
و تولیدی دارای پروانه مستقر در این منطقه فعال و بیش از سه هزار تن در آن ها 

مشغول به کار هستند. 
سید مهدی علیزاده طباطبایی عصر پنجشنبه درحاشیه همایش مدیران عامل 
مناطق ویژه اقتصادی کشور در منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان قم در گفت و گو 
با خبرنگاران افزود: منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان تاکنون در انجام تکالیف قانونی 
خود از جمله رشد سرمایه گذاری در بخش تجارت و صنعت و همچنین اشتغالزایی 
موفق عمل کرده و در 6 سال گذشته میان مناطق ویژه و آزاد اقتصادی کشور از نظر 

تنوع تولید و مجوزهای ارزش افزوده، رتبه اول را داشته است.
وی با اشاره به برگزاری همایش مدیران عامل مناطق ویژه اقتصادی کشور در 
منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان، بیان کرد: این گردهمایی که هر سه ماه یکبار برگزار 
می شود، نخستین مراسمی است که پس از استقرار دولت دوازدهم با حضور مرتضی 
بانک دبیر شورای عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی کشور و مسئولان این مناطق به 

منظور بررسی مسائل و مشکل ها تشکیل شد.
وی ادامه داد: مناطق آزاد و ویژه اقتصادی تشکیل شده اند تا فعالیت های اقتصادی 
را آسان کنند اما هنوز برخی از اختیارها و مجوزهایی که بر اساس قانون در اختیار 
مناطق آزاد و ویژه اقتصادی قرار می گیرد، از طرف برخی دستگاه ها قبول نمی شود.
طباطبایی گفت: برای مثال در ماده هفت قانون ایجاد مناطق ویژه اقتصادی بیان 
شده است، همه مجوز ها باید توسط خود مناطق ارائه شود، اما هنوز برخی از دستگاه 
ها این مجوزها را نمی پذیرند؛ در این همایش تلاش می شود راهکارهای پذیرش 
این قوانین در میان دستگاه های اجرایی از طریق دستورالعمل های دولتی، مورد 

ارزیابی قرار گیرد.
وی بیان کرد: طرح توسعه منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان از طریق اتصال شبکه 
راه آهن سراسری به این منطقه و بازگشایی معابر فاز سوم این منطقه از طریق 

برگزاری مناقصه دنبال می شود.
وی ادامه داد: مناقصه بازگشایی معابر فاز سوم بر مبنای تهاتر زمین انجام می شود 
و با انجام این کار وسعت منطقه از ٥٣٠ هکتار در دست بهره برداری به بیش از یک 

هزار و ٥٠٠ هکتار خواهد رسید.
مدیر عامل منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان قم گفت: میزان زمین اختصاص یافته 
به واحدهای تولیدی و صنعتی بر مبنای درخواست آن ها صورت می گیرد، برای 
نمونه یک سرمایه گذار از اتاق بازرگانی چین برای راه اندازی فعالیت اقتصادی خود 

درخواست ٣٠٠ هکتار زمین داشته است.

رئیس ستاد اقامه نمازاستان قم :

92 درصد مدارس قم امام جماعت روحانی دارد 
رئیس ستاد اقامه نمازاستان قم گفت:محتوای غنی مذهبی و فرهنگی برای 
استفاده اقشار مختلف مردم در فضای مجازی باید به صورت جدی مورد توجه قرار 

گرفته و دست اندرکاران دراین راستا اقدامات جدی انجام دهند. 
محمد خامه یار، روز پنجشنبه در همایش نماز و فضای مجازی ویژه خواهران 
در اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم افزود: خلاهای محتوای زیادی در فضای 
مجازی وجود دارد که همه باید بر اساس رسالتی که بر عهده دارند در این زمینه 

فعالیت کنند.
وی اضافه کرد: استان قم ام القرای جهان اسلام است که باید از ظرفیت مراکز 
علمی و حوزوی در جهت تامین محتواهای غنی مذهبی بهره برد همچنین فضای 
مجازی به خاطر دسترس بودن در میان همه اقشار جامعه، تاثیرگذاری مطلوبی دارد 

که باید از این ظرفیت برای ترویج فرهنگ نماز استفاده کرد.
وی با بیان این که طی 2٥ سال است که سالانه اجلاس نماز برگزار می شود 
گفت: رهبر معظم انقلاب اسلامی با صدور پیام هایی برای این اجلاسیه برای ترویج 
فرهنگ نماز، جذب اقشار مختلف و استفاده از ظرفیت های موجود برای تامین 

محتوا تاکید کرده اند.
رئیس ستاد اقامه نماز قم ادامه داد: امسال با مشارکت بیش از 86 دستگاه، اجلاس 
سراسری نماز در ٣٠ آذرماه در استان هرمزگان برگزار و به صورت استانی نهم آذرماه 

در قم اجرا می شود.
وی همچنین از برگزاری همایش دانشجویی نماز به میزبان دانشگاه آزاد اسلامی 
قم خبر داد و گفت: این همایش با هدف ترویج فرهنگ نماز در دانشگاه های استان 
قم در 22 آبان ماه برگزار می شود تا از ظرفیت دانشجویان در این زمینه استفاده 

شود.
وی بیان داشت: همچنین اولین مسجد الکترونیکی هوشمند با استفاده از طرح 
دانشجویان مبنی بر انتشار آموزه های دین اسلام از طریق فضای مجازی در منطقه 

پردیسان قم احداث می شود.
پردیسان در منطقه هشتم شهرداری و در جنوب غربی شهر قم واقع شده است، 
این منطقه در سال ١٣77 توسط وزارت مسکن و شهرسازی وقت تاسیس و در سال 

١٣9٠ به یکی از مناطق شهرداری قم تبدیل شد.
خامه یار با تاکید بر این که فرهنگ عاشورایی امام حسین)ع( در جهت گسترش 
امر به معروف و نهی از منکر از جمله اقامه نماز بوده است گفت: زائران کربلا در 

حرکت عظیم پیاده روی اربعین باید به دنبال احیای ارزش های اسلامی باشند.
وی گفت: برنامه های مختلف فرهنگی توسط متولیان موکب ها در مسیر حرکت 

پیش بینی شده است تا زائران کربلا از این بسته های فرهنگی بهره مند.
به گفته وی، برنامه های مختلف فرهنگی و اعتقادی از جمله دوره ها، کارگاه ها و 
اردوهایی نماز و اعتقادی از سوی ستاد اقامه نماز قم برای دانش آموزان و سایر اقشار 
جامعه برگزار شده است که استمرار خواهد داشت. وی با بیان این که 92 درصد 
مدارس قم امام جماعت روحانی دارند گفت: در تمام مدارس استان قم نماز اقامه می 

شود ضمن این که باید از میان دانش آموزان یاوران نماز را تربیت نیز تربیت کرد.
درسال تحصیلی جدید، حدود 2٤٠ هزار دانش آموز قمی در 6٣٠ ساختمان 
آموزشی شامل یک هزار و ١٠٠ مدرسه دولتی و حدود ٣٠٠ مدرسه غیردولتی به 
تحصیل مشغول هستند. رئیس ستاد اقامه نماز قم ابراز داشت: خانواده نیز به عنوان 
بهترین نهاد تاثیرگذار در ترویج فرهنگ نماز می تواند نقش مهمی در تربیت فرزندان 

و هدایت آنان به سوی نماز و آموزه های دینی داشته باشد.

شهردار شهر جعفریه تاکید کرد

 حرکت شهروندان در راستای اهداف و 
خدمات دولت الکترونیک 

شهردار جعفریه گفت : در حال حاضر شهرداری با نگاه به اصل ٤٤ قانون اساسی 
برنامه توسعه ششم  و برونسپاری خدمات تصدیگری و تسهیل در خدمت رسانی در 

شهرداری قدمهایی را برداشته است.
صفری  اظهارداشت :در حال حاضر از ادارات دولتی که بسیار پیشتاز  در این 
خدمت رسانی هستند اداره کل ثبت احوال استان قم می باشد ، چرا که جناب 
آقای مرادی مدیر کل محترم ثبت احوال استان که از جانبازان هشت سال دفاع 
مقدس هستند ، همیشه با روحیه بسیجی و تسریع در خدمت رسانی با نگاه به 
کیفیت و سلامت کار توجه به ارتقاء کمیت خدمات نیز داشته و دارند و در همین 
راستا با تلاش دوساله ایشان مجوز دفتر پیشخوان شهر جعفریه برای ارائه خدمات 
ثبت احوال از جمله کارت هوشمند ملی و شناسنامه مکانیزه اوایل سال جاری صادر 
شد. صفری  ادامه داد :با توجه به جلسه مورخ 2/8/96  در محل بخشداری که در 
محضر امام جمعه محترم ، بخشدار محترم ، دهیاران عزیز و مدیر کل محترم ثبت 
احوال استان و هیات همراه ، مدیرکل محترم پست استان و هیات همراه برگزار 
شد ، طی 6 ماهه گذشته که مجوز  دفتر پیشخوان جعفریه صادر شده است طبق 
آمار موجود ١٠٠٠ کارت هوشمند ملی صادر و تحویل شده است و حدود 8٠٠ 
کارت هوشمند ملی  نیز کار دو مرحله ای آن ) پیش ثبت نام  و ثبت اثر انگشت 
و بارگذاری عکس و مشخصات متقاضی ( انجام شده است و 2٠٠ شناسنامه اخذ 
درخواست و پس از صدور به درب منازل متقاضیان محترم ارسال شده است ، لذا با 
عنایت به اینکه برای اخذ کارت هوشمند ملی و شناسنانه  متقاضی باید حداقل دوبار 
حضور فیزیکی در محل ارائه خدمات داشته باشد با این اقدام مهم طی شش ماهه 
گذشته حداقل ٤٠٠٠ هزار سفر از بخش جعفرآباد و شهر جعفریه با مرکز استان کم 
شده است که خدمتی بسیار قابل تقدیر هست.وی ضمن تشکر از مدیر کل محترم 
ثبت احوال استان و هیات همراه عنوان کردند با توجه به پایان اعتبار کارت های 
ملی قبلی تا آخر سال 96  و اینکه طبق مصوبه دولت محترم کارت های دولتی در 
کارت هوشمند ملی تجمیع خواهد شد و در حال حاضر کارت هوشمند ملی طی 
مدت ١٥ روز آماده تحویل میشود ، لذا شهروندان محترم در مدت مانده از سال 96 

اقدام لازم جهت دریافت کارت هوشمند ملی را داشته باشند.

حاشیه نشینی سکونت گاه اصلی و مهم آسیب های اجتماعی است که بر فرآیند مدیریت شهری تاثیر منفی می گذارد و در صورت تداوم، 
کشور را با بحران های بزرگی روبرو می سازد. به همین منظور بایستی با فعال کردن ظرفیت های اجتماعی و همکاری نهادهای گوناگون در 

زمینه ساماندهی این نواحی گام برداشت و آسیب پذیری آنها را کاهش داد. 
حاشیه نشینی و پیامدهای آن از بزرگترین معضل های شهری در کشورهای در حال توسعه به شمار می رود که مشکل های اجتماعی و 
اقتصادی فراوانی به وجود می آورد. این امر ضرورت توجه و کنترل وضعیت حاشیه نشینی و جلوگیری از گسترش بی رویه آن را نشان می دهد. 
برخی حاشیه نشینی را ناظر بر محل اسکان بخشی از جمعیت شهری در جهان سوم می دانند که خارج از بازار رسمی زمین و مسکن و 
بر پایه قواعد و اصول  خاص خود از طرف ساکنان این گونه مکان ها ساخته شده است. بعضی کارشناسان نیز معتقدند این مقوله، خانوارها و 
افرادی را دربردارد که در محدوده اقتصادی و اجتماعی شهر ساکنند اما جذب اقتصاد و اجتماع شهر نشده اند و در حاشیه فعالیت های زندگی 

مردم شهرنشین قرار دارند. 
وجود نابرابری، ساختار نامناسب شغلی، نبود تسهیلات خدماتی و بهداشتی، مسکن نامناسب، پایین بودن سرمایه فرهنگی، ضعف امنیت و ... 
از معضل های نواحی حاشیه نشین به شمار می رود که آن را به بستری برای پیدایش و اشاعه آسیب های اجتماعی تبدیل کرده است. به گفته 
بسیاری از مسوولان کشور و بر پایه آمار، »2٠ میلیون تن در کشور حاشیه نشین هستند که در بافت فرسوده ٤9٥ شهر به مساحت ٥٤ هزار 
هکتار ١١ میلیون تن زندگی می کنند و در سکونتگاه های غیررسمی در 9١ شهر به مساحت ٥٣ هزار هکتار 9 میلیون تن زندگی می کنند.« 
ضرورت توجه به معضل حاشیه نشینی و افزایش آمار مهاجرت افراد روستایی و کم درآمد به طرف شهرهای بزرگ سبب شد تا دیدگاه های 

»ناهید تاج الدین« عضو کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی را از نظر بگذرانیم. 
** گسترش شبکه های ارتباطی زمینه ساز دافعه های روستایی 

گسترش شبکه های ارتباطی و افزایش درآمد حاصل از نفت سبب رونق شهرها و ایجاد جاذبه های شهری شد و همزمان اصلاحات 
سرزمینی، مکانیزاسیون کشاورزی و بی توجهی به دگرگونی و تحول در روستاها و بخش کشاورزی عوامل مهاجرت از روستاها افزایش یافت. 
در واقع همزمان با مکانیزه شدن کشاورزی، بسیاری از کشاورزان روانه شهرها شدند و کار در کارخانه ها را انتخاب کردند و اینگونه زمین داران 
سرمایه خود را به طرف کارخانه ها هدایت کردند و اینگونه الگوی شغلی را تغییر دادند. در این میان روستاییان و کارگرانی که به شهر آمده 
بودند به علت گرانی مسکن جذب بافت اقتصادی شهر نشدند و در حاشیه های شهرها ساکن شدند و اینگونه حاشیه نشینی رواج پیدا کرد و 

به پدیده ای عام تبدیل شد. 
** اجرای سیاست های ضعیف توسعه روستایی روندی برای افزایش حاشیه نشینی

امروزه 7٣ درصد جامعه ایرانی شهرنشین هستند و ٥٠ درصد شهرنشین ها در کلان شهرها زندگی می کنند و این خود شاهدی بر مدعای 
دافعه روستاها است که به سیاست های ضعیف توسعه روستایی بازمی گردد. به هر حال بسیاری از روستاییان به دلیل اشتغال و بهره گیری 
از امکانات و فرصت های شهری به طرف این نواحی مهاجرت می کنند. برآوردها نشان می دهد جمعیت شهرنشین ایران 2٠ درصد بیشتر 
از میانگین جهانی محسوب می شود، یعنی ٥٤ درصد جمعیت جهان و 7٣ درصد جمعیت ایران در شهرها زندگی می کنند، از طرف دیگر 
آمارها حکایت از آن دارد که در فاصله سال های ١٣8٥تا ١٣9٠ خورشیدی سرعت سقوط جمعیت روستایی سه برابر شده که اینها همه نشانه 

ضعف توسعه روستایی و عمق توسعه نامتوازن در ایران است. 
** نامتوازن شدن نظام عرضه و تقاضا در پی مهاجرت ها

افزایش مهاجرت به طرف شهرها توسعه شهری را نامتوازن و خطرهای توسعه ناپایدار را بیشتر می کند، به هرحال ظرفیت های عمرانی 
و انسانی هر شهر برای جمعیتی معین است و بارگذاری جمعیتی بیشتر بر این شهرها به گسترش پدیده حاشیه نشینی منجر می شود و 
گسترش این پدیده برابر با افزایش آسیب های اجتماعی خواهد بود. در واقع مهاجرت، نظام عرضه و تقاضا را در شهر نامتوازن می کند، یعنی 
در هر بخش تقاضا را بالا می برد، بدون آنکه عرضه ای وجود داشته باشد. بنابراین نرخ بیکاری در شهرها به شکل تصاعدی رشد می کند. در 

١٤ سال گذشته نرخ بیکاری در این نواحی حتی از متوسط کل کشور و نرخ آن هم بیشتر بوده است. 
** استفاده از ظرفیت های توسعه ای در شهرهای مرزی 

به دلیل بهره نبردن مناسب از ظرفیت های توسعه ای در شهرهای مرزی، مهاجرت در این شهرها زیاد شده است، همچنین آمار پرونده 

های تشکیل شده در ارتباط با قاچاق در استان های کشور نشان می دهد که این شهرها بیشترین پرونده ها در این زمینه را به خود اختصاص 
داده اند، در این میان استان های آذربایجان غربی، سیستان بلوچستان، خراسان رضوی، هرمزگان و کردستان نزدیک به 6٠ درصد آمار پرونده 
های قاچاق در کل کشور را دارا هستند و تا زمانی که شرایط اقتصاد سفید را در مرزها ایجاد نکنیم، در این نواحی همچنان شاهد رواج اقتصاد 

سیاه و پدیده قاچاق کالا خواهیم بود.
** ارایه راهکارهای بلندمدت و توسعه روستایی 

اجرای راهکارهای بلندمدت و طرح های عمرانی در توسعه روستاها می تواند به ساماندهی حاشیه نشیی کمک کند و به نوعی از انگیزه های 
مهاجرت بکاهد. متاسفانه عواملی همچون بی خانمانی و حاشیه نشینی در دراز مدت سبب پدید آمدن معضل هایی همچون گورخوابی ها نیز 
می شود. برخی از راهکارهای عمرانی را باید در ارتباط با جغرافیای حاشیه نشینی عملی ساخت، یعنی معماری و ساختار شهری را به گونه ای 
بنا کرد که امکان ایجاد منطقه حاشیه نشین وجود نداشته باشد. برای نمونه شهرداری ها با ایجاد برخی شهرک ها یا ایجاد کمربند سبز در شهر 
مانع ایجاد مناطق حاشیه نشین شوند. نادیده گرفتن بافت های فرسوده شهری نیز از مهمترین عوامل ایجاد حاشیه نشینی است که همین 
موضوع سبب رشد سریع آسیب های اجتماعی در شهرها می شود. با یکپارچه سازی نهادهای مدنی می توان از ظرفیت های بالقوه آنها استفاده 
و مشارکت اجتماعی را هدفمندتر کرد. اکنون نهادهای مدنی با توجه به محدودیت هایی که در ارایه خدمات دارند، بسیار پراکنده عمل می 
کنند و حوزه جغرافیایی مشخصی در حاشیه شهر برای مشارکت ندارند. باید دانست هیچ راهی بهتر از فعال کردن ظرفیت های اجتماعی در 

زمینه ساماندهی حاشیه نشینان نیست به گونه ای که دولت نیز به آنها اعتماد داشته باشد و فعالیت آنها را سازمان بخشد. 
در ادامه این گزارش »علیرضا شریفی یزدی« جامعه شناس با گرایش روانشناسی اجتماعی و استاد دانشگاه معتقد است که پدیده حاشیه 

نشینی ناشی از پراکندگی و ساختار نامناسب اقتصادی است، نظرات وی را در ادامه می خوانیم. 
** ساختار نامناسب اقتصادی عاملی برای حاشیه نشینی

حاشیه نشینی پدیده مدرنی به شمار می رود که بر پایه »تئوری مرکز و پیرامون« در حاشیه شهرهای بزرگ، مرکزی و شهرهای نیمه 
پیرامونی شکل می گیرد. یکی از مهمترین عوامل شکل گیری این معضل، ساختار نامناسب اقتصادی است. این ساختار به گونه ای تعریف 
می شود که میزان درآمد در نقاط مرکز بیشتر از نقاط نیمه پیرامونی خواهد بود و به تدریج مهاجرت پدید می آید و افراد از شهرهای کوچک 
و روستاها به طرف شهرها و کلان شهرها مهاجرت می کنند. بدین شکل مناطق حاشیه نشین با امکانات کم و هزینه پایین، بافتی را تشکیل 
می دهند که در مرحله نخسن مهاجر و در مرحله دوم افراد کم درآمد و فقیر هستند که در برابر تورم های شدید شهری مقاومت کافی ندارند 

و در جابجایی های سکونتی به مناطق حاشیه ای رانده می شوند. 
** تناقض فرهنگی و اقتصادی پیامد حاشیه نشینی 

افراد در مناطق حاشیه نشین به دلیل اینکه از شهرهای کوچک و روستاهای مختلف گرد هم آمده اند، دچار نوعی تناقض فرهنگی و اقتصادی 
هستند و همخوانی فرهنگی میان این افراد وجود ندارد. همچنین به لحاظ ساختار به طور عمده میان ١6 تا 6٥ سن دارند که به آنها افراد فعال 
اجتماعی می گویند. این افراد مهاجر از لحاظ جنسی مرد هستند و در مرحله های بعدی خانواده های خود را نیز به همراه می آورند. از نظر 
سواد نیز از پایین ترین سطح تحصیلات برخوردار و به درآمدهای پایین نیز قانع هستند. در واقع ساختار نواحی حاشیه ای پس از مدتی تبدیل 
به مراکزی برای ایجاد انواع آسیب های اجتماعی می شود. به دلیل نبود بهداشت هم سطح بیماری در میان این قشرها زیاد است و چون این 
افراد همواره در مراکز شهری برای برعهده گرفتن شغل های سطح پایین در حال تردد هستند، بیماری ها را نیز منتقل می کنند. به طور کلی 

باید گفت بسیاری از اتفاق هایی که در سطح شهر اتفاق می افتد خاستگاه و سکونت گاه اصلی آن در مناطق حاشیه ای است. 
** اصلاح اقتصاد و خدمات رسانی راهی برای جلوگیری از تشکیل نواحی حاشیه نشین

همیشه پیش بینی بهتر از درمان است، با جلوگیری از شکل گیری حاشیه نشینی و برخوردهای اصولی با این مقوله می توان از به وجود 
آمدن چنین مکان هایی جلوگیری کرد زیرا شهر را به شکل نامتوازن و خارج از نقشه بلند مدت شهرداری رشد می دهند. به وسیله اصلاح 
اقتصاد و خدمات رسانی به مبدا مهاجرت و شهرهای کوچک باید کوشید تا شکل گیری این گونه نواحی صورت نگیرد. متولی این امر نخست 
وزارت کشور است که باید این مناطق را ساماندهی کند که در این میان استانداری ها، شهرداری، بهداری و دیگر نهادهای مسوول به نوعی 

وظیفه ساماندهی به این اقشار را بر عهده دارند. 

حاشیه نشینی؛ خاستگاه اصلی آسیب های اجتماعی 

در 5 مورد زیر هرگز با دیگران صحبت نکنید
در دنیایی شگفت انگیز اما دورو و زیرک زندگی می کنیم. گاهی بهتر است زبان خود را بسته 
نگهدارید و با مردمی که با شما صحبت می کنند فقط یک لبخند بزنید و درمورد موفقیت ها 

و خوشبختی خود به اندازه کافی زیرکی و زرنگی داشته باشید. 
از طرف دیگر کنجکاوی بشر به سمت و سوی کشف و درک بسیاری از رازها و حقایق زندگی 
است همچنین شخصیت های سیاه قلبی هستند که دانش و اطلاعات درمورد سایر افراد 
را برای نابود کردنشان به افراد دیگر بازگو می کنند. اگر به طور طبیعی آدم پرحرفی باشید 
بدانید چه چیز را باید بازگو و چه چیز را باید پنهان سازید. چرا که در غیر این صورت میتوان 
اطمینان داشت که مشکلات زندگی شما به بزرگترین موضوع خطرناک تبدیل خواهد شد.

مشکلات شما متعلق به شماست و صحبت کردن درباره شکست هایتان ایده بدی است چرا 
که شما نزد دوستانتان به عنوان یک شخص منفی شناخته می شوید. افراد مثبت هیچگاه 
اشتیاقی برای انتشار مشکلات ندارند و می توانند مشکل و بیچارگی شما را نزد خود و خانواده 

اتان به سمت خوبی بچرخانند.
هر کس در زندگی ظرفیتی دارد و اگر کسی قصد دخالت درزندگی شما راداشته باشد سعی 
کنید چشم پوشی کرده و از مطالب طنز و خنده دار استفاده کنید. با ریشخند و خنده می 

توان موقعیت ها را کنترل کرد درضمن این که با افراد منفی می توان ادب را حفظ کرد.
دراینجا ٥ مورد که هرگز نباید درباره آنها با دیگران صحبت کرد آورده می شود :

۱ - رازهایتان
معنی لغت "راز" چیست؟ راز بخشی از خبر، حقیقت معلوم یا اطلاعات شناخته شده برای 
تعداد محدودی از افراد است. هر شخص به نوبه خود در دنیا حداقل یک راز دارد. همه می 
دانیم که حفظ اسرار از موضوعات چالش برانگیز است چرا که هر کسی نمی تواند بر وسوسه 
مطرح کردن اطلاعات درباره اشخاص و اتقاقات غلبه کند. تنها باید به عزیزترین و نزدیکترین 
فرد در زندگی خود رازهای کوچک و عادی را مطرح کرد و مطمئن باشیم که اعضای خانواده 
هرگز با این مسأله بازی نخواهند کرد. در مورد رازهای بزرگ سعی بر پنهان بودن و ممنوع 
بودن افشای آن باشد. هرگز زمانی که رازهای بزرگ نزد تعدادزیادی از افراد و دشمنان برملا 

شده باشد شبها خواب راحتی نخواهید داشت.
۲ - زندگی خصوصی

زندگی خصوصی یک موضوع مقدس و با ارزش است . حتی اگر شخصی خرافاتی نباشیم 

اما باور داریم که قدرت احساسات اشخاص درزندگی خصوصی بی تأثیر نیست. هیچکس 
دوست ندارد که به واسطه علایق، گفتار و کردارش محکوم شود.

امروزه جوانان بطور ناخودآگاه همدیگر را به بحث وانتقاد درباره زندگی خصوصی اشان 
تحریک می کنند. اطلاعات شخصی، عکسها و فیلم های خود را در وب سایتها و رسانه های 
مختلف اجتماعی منتشر می کنند و این فرصت را به میلیون ها نفر می دهند تا جزییات 

زندگی شخصی یکدیگر را مشاهده کنند.
شبکه های اجتماعی بزرگترین منبع اطلاعات نادرست و دروغ است. دشمنان نیز از این 
موضوع بیشترین استفاده را خواهند داشت. می توانند از این طریق به شما یا نزدیک ترین 
افراد به شما تهمت و افترا بزنند و این برای روابط شما بسیار خطرناک است. حذف یا مسدود 
کردن حساب کاربری نیازی نیست فقط سعی کنید دراین شبکه ها عکس های کمتری که 
زندگی شخصی شما را برای شخصیت های خوب و بد قابل دسترس می سازد قرار دهید .

3 - درآمدها
آیا دوست دارید دیگران درباره درآمدتان پرس و جو کنند؟ نه. این سؤال بیجا و بی معنی 
است و معمولا کسانی آن را می پرسند که دوست دارند پول دیگران را بشمارند. اگر می 
خواهید درآمد ثابت داشته باشید درباره آن کمتر لاف بزنید. مردم اغلب نمی توانند بر حس 
حسادت خود در مورد رفاه دیگران غلبه کنند. حسادت ها می توانند تاثیر منفی زیادی 
در تحقق شانس و بخت شما داشته باشند. اگر در یک سطح مالی خوبی هستید باید یاد 
بگیرید درمقابل حسادت و غبطه دیگران چگونه ایستادگی و مقاومت کنید. هنر پولدار شدن 
فقط به توانایی کسب درآمد نیست بلکه مهارت پس از آن و پنهان کردن درآمدتان از افراد 
بدخواه نیز شامل می شود. در این مواقع باید بطور طبیعی رفتار کنید و کمتر درباره دارایی 
و ثروت خود صحبت نمایید. این کارهمانند یک پوشش در مقابل انرژی های منفی و افراد 

حسود می باشد.
۴ - قلب شما

قلب بشر موجود بسیار شکننده و آسیب پذیری است. تنها یک واژه یا عمل بی دقت می 
تواند آسیب جدی به آن وارد کند. پس باید به هنگام سخن گفتن با دیگران کاملا مراقب 
باشید. میل و آرزوی هر شخصی آن است که روحش از هر آنچه منفی است رهایی یابد و 
زندگی با روح ومستحکمی داشته باشد اما هرچیزی ولو جزیی و اندک به شما باز می گردد. 

دشمنانتان در صدد یافتن نقاط ضعف شما هستند و این مسأله اصلا خوب نیست. شکی در 
این نیست که رقیبان شما فرصت های مناسبی برای ریختن نمک به زخم هایتان پیدا می 

کنند و زندگی را برای شما مشکل تر و سخت تر می سازند.
اگر بخواهید دردهای خود را با دیگران در میان بگذارید باید مطمئن باشید که طرف صحبت 
شما درک بالایی داشته باشد. گشودگی و صدق و خلوص در کارها نیازمند درجه بالایی از 
دلگرمی و اطمینان است. هنگامی که ناراحتی ها و نگرانی ها مانند یک وزنه برای قلی شما 
سنگینی می کنند روح خود را باخدای خود بدون هیچ مانعی ارتباط دهید . او کسی است 

که هرگز زندگی ما را نقد و ما را محکوم نخواهد کرد.
۵ - اهداف آینده

هر کسی دردنیا اهداف و نقشه ها و رؤیاهایی دارد. بسیاری از شخصیت های خیال پرداز 
درباره نقشه های آینده اشان با افرادی که دانش خوبی ندارند بحث و گفتگو میکنند. چه 
چیزی در بازگویی رؤیاهایتان به دیگران وجود دارد؟ بهتر است بدون اعلان کردن و اشتراک 

بادیگران به اهداف خود برسید.
از نظر علمی ثابت شده است که افراد پرحرف نسبت به کسانی که ایده ها و طرح های 
آینده اشان را همانند یک راز حفظ می کنند شانس کمتری برای رسیدن به نتیجه دلخواه 
خود دارند. اهداف و ایده های شما باید شخصی باشد نه عمومی. وقتی درحال انجام وظایف 
خود هستید بارعایت این موارد از فرصت های مناسبی برای رسیدن به موفقیت های خود 

برخوردار خواهید شد.
سرکوب کردن این تمایل برای آن که دیگران را ازنقشه های خود مطلع نکنید کار سختی 
است. اما این بازیارزش تلاش دارد. این امر باعث تمرکز شما بر روی افکارتان شده و به اندازه 

کافی برای اتمام آن تحریک خواهید شد.
ارتباط با مردم خوب است اما مزایا و معایبی دارد. متأسفانه برخی افراد حیله گر هستند که 
می توانند شما را به عقب و فرصت های اولیه بکشانند. افراد باهوش سعی می کنند که این 
فرصت ها را به دشمنانشان ندهند و زندگیشان را مانند یک راز حفظ می کنند و از صحبت 
کردن با افرادی که اعتمادی به آنها ندارند خودداری می کند. باید بدانید زبان شما می تواند 
دشمن شما شود. امیدواریم این نصیحت ها به شما کمک کند تا در راه پیشرفت و موفقیت 

ثابت قدم باشید.






